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سرمقاله

الزام قاطعیت دولت 
در اخذ مالیات 

برای تقویــت درآمدهای 
دولــت نیاز بــه جلوگیری 
از فرار مالیاتــی داریم. فرار 
مالیاتی در کشور رقم بسیار 
بالایی است. اگر بتوان از این فرار مالیاتی جلوگیری 
کرد، با همین سامانه رصد تراکنش های پولی و مالی 
حتی نیاز به فروش نفت و گاز هم نخواهیم داشت. 
حتی می توان فقط روی فراوری آنها سرمایه گذاری 
کرد. همچنین اگر این سامانه مســتقر شده و از 
فرار مالیاتی جلوگیری و نظام مالیاتی اصلاح شود 
می توان به رفع کسری بودجه دولت کمک کرد. 
بدین ترتیب یکی دیگر از بهانه های افزایش حجم 

نقدینگی برطرف...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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۴

وزیر ارتباطات:

به »آمازون« و »ای بی« 
نیاز نداریم 

تمام راه ها برای فرار مالیاتی بسته می شود

فشار مالیات بر سوپرمیلیاردرهای فراری
صفحه2

صفحه۴

افزایش  پایگاه های جدید  صادراتی  دانش بنیان ها 
امکان   انتقال   ارز   از   چند   کشور   فراهم   شد

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: درحال 
حاضر در کشور کسی احساس نیاز به پلتفرم های 
جهانی مثل آمــازون و Ebay نــدارد؛ چرا که به 
همت جوانان مســتعد کشور نســبت به آن ها 
بی نیاز شدیم. عیسی زارع پور در مراسم افتتاحیه 
نخستین همایش و نمایشگاه بین المللی صنعت 
پست،تجارت الکترونیک،لجستیک هوشمند و 
صنایع وابسته که در شبستان مصلی تهران برگزار 
شد با اشاره به کســب و کار های اینترنتی گفت: 
همانگونه که قبلا اشاره شده کســب و کار های 
اینترنتی یا اقتصاد دیجیتال درکشور ما زودتر شروع 
 شد و ما جزء کشورهای پیشرو در اقتصاد دیجیتال 
هســتیم۔ وی افزود: در حال حاضــر ۹۸ درصد 
پول ها به صورت الکترونیکی جابه جا می شود و 
درنتیجه پیشرفت این فرایند به زیر ساخت ها و 
مقدمات نیاز دارد. زارع پور با اشاره به اینکه درحال 
حاضر جزء کشــورهای برتر در اقتصاد دیجیتال 
هســتیم ادامه داد: اولین نیازمندی های اقتصاد 
دیجیتال زیر ساخت است. نه تنها در شهرها بلکه در 
روستاها جزء چند کشور دنیا هستیم که به اقتصاد 
دیجیتال رسیده است۔ وی ادامه داد: درحال حاضر 
۴ هزار روستا به اینترنت پرسرعت متصل شدند 
یعنی نزدیــک ۹۲ درصد به اینترنت پرســرعت 
متصل شدند و تا آخرسال هیچ روستای بالای ۲۰ 
خانواری نداریم که به اینترنت دسترسی ندارند۔ 
وزیر ارتباطات گفت: الحمدالله در حوزه سکوها و 
پلتفرم های داخلی ما جزو کشورهایی هستیم که 
پلتفرم های بومی خود را داریم و در حال حاضر نیاز 
کشور در خرید و فروش برخط از طریق پلتفرم های 
داخلی انجام می شود. وی در ادامه گفت: لجستیک 
قابل اتکا و هوشمند از دیگر زیرساخت های مورد 
نیاز است و بحث تضمین کالا و و حساب امانی هم 

از موارد مورد توجه است...

اجتماعی

دبیر هیئــت تطبیق فرمانــداری گفت: مصوبه 
شــورای شــهر در خصوص کاهش بهای بلیت 
مترو در دســتور کار هیئت تطبیق فرمانداری 

قرار گرفت.
سعید بشــیری معاون عمرانی فرماندار تهران 
و دبیر هیئت تطبیق فرمانداری بــا بیان اینکه 
مصوبه شــورا در خصوص کاهــش بهای بلیت 
مترو در دســتور کار هیئت تطبیق فرمانداری 
قرار گرفت، گفت: نرخ بهای بلیت متروی درون 
شــهری طی دو مرحله کاهش از دو هزار و ۹۰۰ 
تومان به دو هزار و ۸۵۰ تومــان و در نهایت به 

دو هزار و ۵۰۰ تومــان و نرخ بهای بلیت متروی 
حومه از ســه هزار و ۸۶۴ تومان به ســه هزار و 
 ۷۷۳ تومان و در نهایت به سه هزار و ۴۰۰ تومان 

کاهش یافت.
بشیری در تشریح روند تحقق این موضوع افزود: 
برابر قانون، مصوبه به هیئت تطبیق که به ریاست 
فرمانــدار و با عضویت نمایندگان دادگســتری 
استان و شورای اســلامی شــهر تهران برگزار 
می شود، ارسال و پس از بررسی کارشناسی آن در 
کمیته مشورتی و اخذ مصوبه در هیئت تطبیق، 

کاهش نرخ بلیط مترو محقق شد.

نماینده ولی فقیــه در امور حج و زیــارت از کاهش 
نیروهای رســمی خدماتی و پزشکی در حج ۱۴۰۲ 
خبــر داد و درباره بالابودن هزینه هــای حج، تاکید 
کرد: بالارفتن هزینه های حــج از ناحیه دولت ایران 
نیست. در مقایسه با بسیاری از کشورها، ایران یکی از 

ارزان ترین حج ها را دارد
حجت الاسلام والمسلمین سیدعبدالفتاح نواب، طرح 
کاهش شــمار خادمان و عوامل اجرایی کاروان های 
حج تمتع را با حفظ کیفیت خدمات، یک »سیاست 
قطعی« به منظور کمــک به افزایش اعزام شــمار 
بیشتری از زائران ثبت نام شــده دانست و گفت: از 
نظر هزینه ای، حج ایران با توجــه به خدمات، یکی 
از ارزان ترین حج ها در مقایســه با دیگر کشورهای 
اسلامی است. نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
در گفت وگویی تلویزیونی با بررسی روند اعزام زائران 
ایرانی به سرزمین وحی، درباره کاهش یک هزار نفری 
عوامل اجرایی حج امســال و میزان تأثیر آن در ارائه 
خدمات به زائران خانه خدا، اظهار کرد: از کاهشــی 
که در بخش خادمان و عوامل حــج ۱۴۰۲ صورت 
گرفته است، امســال تعداد چهار یا پنج کاروان به 
شمار کاروان های زائران افزوده می شود. نواب افزود: 
این کاهش ظرفیت هم در نیروهای بعثه مقام معظم 
رهبری، هم سازمان حج و زیارت وهم هیأت پزشکی، 

کارکنان هواپیمایی، خبرنگاران صداوسیما و سایر 
خدمه صف و ستادی حج صورت گرفته است. او هدف 
از این اقدام را کمک به افزایش اعزام شمار بیشتری 
از زائران خانه خدا بیان کرد و گفت: ما اکنون زائران 
در صف مانده زیادی داریم و از زمان ثبت نام ۳۰ سال 
طول خواهد کشــید تا آخرین ثبت نامی ها مشرف 
شوند و با این وضعیت، بسیاری از آنها، باید با حالت 
کسالت و ســن بالا، حج خود را انجام دهند. در این 
شرایط باید از خادمان حج با حفظ کیفیت کاسته شود 
تا بتوان زائران بیشتری را اعزام کرد. با این نگاه، کاهش 
خادمان و عوامل اجرایی حج یک برنامه و سیاســت 
قطعی است، اما کاهش کیفیت ارائه خدمات در حج، 
خیر. نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با اشاره به 
کاهش اعضای مرکز پزشکی حج، اظهار کرد: امسال 
تعداد ۴۰۰ پزشک و پیراپزشک داریم که به عنوان زائر 
عادی در کاروان ها حضور دارند و حاضرند به صورت 
افتخاری به زائران خانه خدا خدمت کنند. او بیان کرد: 
مردم ایران که مردمی خدوم و نوع دوست هستند، 
کجا می توانند بهتر از مکه و مدینه را برای خدمت به 
هموطنان زائر خانه خدا بیابند!؟ آن هم در حالی که از 
مقتدای خود، امام سجاد )ع( یاد گرفته اند که ایشان به 
صورت غریبه و ناشناس به یک کاروان حج رفته بودند 

تا به زائران خدمتگزاری کنند.

دبیرکل نهــاد کتابخانه های عمومی کشــور گفت: 
با پیش بینی ها و طراحی های انجام شــده در دوره 
جدید تمام مــردم ایران بعد از اخــذ کد ملی عضو 
کتابخانه های عمومی خواهند شد. مهدی رمضانی 
بیان کرد: کتابخانه براساس مجموعه خود خدمات 
مورد نیاز مردم را در فضای مجازی و فضای حقیقی 
گسترش خواهد داد.او افزود: این موضوع در ۲۴ آبان 
سال گذشته آغاز شد و برنامه  اجرایی آن نیز به زودی 
عملیاتی خواهد شد چنانکه دسترسی به کتاب های 
کتابخانه های عمومی برای همه  مردم آسان خواهد 

شد.
وی با بیان اینکه وضعیت کشور در حوزه کتابخوانی آن 
چنان که توسط برخی افراد ترسیم شده وخیم نیست 
و استقبال مردم از نمایشگاه های کتاب بسیار خوب 
اســت گفت: تنها موضوعی که باید مورد توجه قرار 
گیرد این است که فرایند آموزش و پرورش کشور ما به 
سمت تشویق به کتابخوانی و مطالعه آزاد دانش آموزان 
حرکت نمی کند و این معضلی مهم در این حوزه است 
چراکه اگر بخواهیم جامعه ما کتابخوان شود باید ابتدا 
در حوزه آموزشی پیشــرفت کنیم. به همین دلیل 
تاکنون پیشنهادات متعددی در این خصوص ارایه 

داده شده است.
رمضانی با بیان اینکه شــبکه کتابخانه های عمومی 
در کشور یکی از گسترده ترین شبکه های فرهنگی 

است و در مدارس و مساجد شرایط خاص خود را دارد 
اضافه کرد: نزدیک به ۳۸۰۰ کتابخانه در سراسر کشور 
هستند که خدمت رسانی در حوزه کتاب، کتابخوانی، 
فعالیت های فرهنگی، اجتماعی و اطلاع رسانی را در 

کتابخانه های عمومی کشور دنبال می کند.
دبیرکل نهــاد کتابخانه های عمومی کشــور گفت: 
شبکه  کتابخانه های عمومی کشورمان در دنیا جزو 
شبکه های گسترده است و هم اکنون در منطقه اول 
هستیم و در آسیا جزو پنج کشــور اول هستیم که 
دارای ناوگان شبکه  کتابخانه ای است. بنابراین این 
نیز موضوع مهمی است که باید مورد توجه قرار بگیرد.
او بــا بیان این کــه تغییــر کارکــرد و خدمات در 
کتابخانه های عمومی ایران در حال انجام است توضیح 
داد: کتابخانه ها از فضای ســنتی خــود که فقط به 
عنوان فضای کلاسیک، مخزن کتابخانه ها و قرائت 
استفاده می شــد به یک مرکز و باشــگاه اجتماعی 
تبدیل شــده و امیدواریم این اتفاق مهم فراگیرتر و 
گسترده تر پیش رود.وی با اشــاره به اینکه از لحاظ 
توسعه ای بعد از انقلاب اسلامی توسعه  خوبی برای 
ناوگان کتابخانه هــای عمومی اتفــاق افتاد گفت: 
براساس چشــم انداز و برنامه توسعه ششم و هفتم 
برای دسترسی به فضای کتابخانه ای شبکه کتابخانه 
باید به صورت مستمر گسترش پیدا کند تا به نقطه 

مطلوب برسیم.

معاون اول رئیس جمهور ضمن استقبال از هیثم بن 
طارق در فرودگاه مهرآباد، گفت: جمهوری اسلامی 
ایران نگاه ویژه ای نسبت به مناسبات خود با عمان دارد. 
محمد مخبر با اشاره به روابط دیرینه و ظرفیت های 
گسترده دو کشور، اظهار امیدواری کرد: این سفر برای 
دو ملت ایران و عمان و کشورهای منطقه منشأ خیر 

و برکت باشد.
معاون اول رئیس جمهور به روابط تاریخی و صمیمانه 
تهران- مسقط اشاره کرد و گفت: جمهوری اسلامی 
ایران نگاه ویژه ای نسبت به مناسبات خود با عمان دارد. 
مخبر تصریح کرد: روابط سیاسی ایران و عمان روابطی 
نزدیک و عمیق اســت و این روابط صمیمانه ایجاب 
می کند مناســبات اقتصادی و تجاری فیمابین نیز 

همپای مناسبات سیاسی توسعه پیدا کند.
معاون اول رئیس جمهور مسائل بانکی را از مهمترین 

موانع پیش روی توســعه تعاملات تجاری دو کشور 
برشــمرد و از اراده جدی جمهوری اســلامی برای 
گسترش مناسبات اقتصادی دو کشور خبر داد. هیثم 
بن طارق پادشاه عمان نیز در این دیدار با بیان اینکه 
بعضاً کاستی هایی در روابط اقتصادی دو کشور وجود 
دارد، گفت: در این سفر در خصوص مسائل و موانع 
پیش روی مبادلات تجاری دو کشور مذاکره و گفتگو 

خواهیم کرد.
وی بــر لــزوم توســعه همکاریهای اقتصــادی و 
ســرمایه گذاری مشــترک تاکید کرد و افزود: اگر 
چالش ها و موانع بانکی میان دو کشور برطرف شود، 
مراودات اقتصادی تجار دو کشور و همکاریهای تجاری 
فیمابین تسهیل خواهد شد. هیثم بن طارق گفت: 
امیدوارم در این سفر به راهکارهایی برای گسترش 

مناسبات اقتصادی فیمابین دست یابیم.

فرمانده نیــروی دریایی ارتش در مراســم تجلیل 
مجلس از ناوگروه ۸۶، گفت: ما بزرگترین سطح بانک 
اطلاعاتی را در طول این ســفر جمع آوری کردیم و 
ســطح بازدارندگی ما به بالاترین حد افزایش یافته 
است. امیر شــهرام ایرانی با حضور در جلسه علنی 
مجلس و در مراســم تجلیل مجلس از ناوگروه ۸۶ 
نیروی دریایی ارتش، اظهار داشــت: ما با اقتدار در 
صحنه دریا حضور پیدا کرده و در صحنه دریا هر آنچه 

شیطنت بود، با سیلی محکم پاسخ داده شد.
وی با اشــاره به اینکه انزوا گریزی و تحریم ناپذیری 
مردم سرلوحه کار ما بوده است، ادامه داد: ناوگروه ۸۶ 
از ۲۹ استان شکل گرفت. شناورهای ما با استفاده از 
دانش بومی ساخته شده است و نشان دادیم هر گاه 
اراده کنیم، در اوج توطئه ها وظیفــه خود را به نحو 

احسن انجام می دهیم.
امیر ایرانی تصریح کــرد: ناوگروه ۸۶ مأموریت خود 
را در مهر ماه ۱۴۰۱ آغاز کرد، البته در یک دوره یک 

ساله نیز قبل از آغاز این مأموریت، کار علمی انجام شد 
و ما به دریا تسلط پیدا کردیم. دریانوردی ما سبز بود 
و پیام صلح و دوستی را رساند و همه قوانین به خوبی 
رعایت شد. در هر بندری که حضور پیدا کردیم، ابتدا 
نماز جماعت برگزار شد و حتی یک شیطنت نیز انجام 
نشد و با قدرت در دریا و خشکی حضور پیدا کردیم. 
فرمانده نیروی دریایی ارتش تاکید کرد: خوشحالیم که 
در ایام آزادسازی خرمشهر، خرمشهر دیگری ساختیم 
و امروز پرچم نظام اسلامی در سراسر دنیا برافراشته 
است. عمق ژئوپلیتیکی و راهبردی ما به عنوان دست 

بلند نظام باید تقویت شود.
امیر ایرانی اظهار داشــت: چند ابهام راهبردی برای 
دشمنان ایجاد کردیم و آنان حتماً با این ابهام ها صحنه 
روزگار را ترک خواهند کرد. ما بزرگترین و بالاترین 
سطح بانک اطلاعاتی را در طول این سفر جمع آوری 
کردیم و امروز در اختیار ماست و سطح بازدارندگی ما 

به بالاترین حد افزایش یافته است.

وزیر کشور گفت: اگر آب در سدها موجود باشد، طرف 
طالبانی باید سهم ایران را بدهد و اگر نباشد این مسئله 
باید برای ما روشن شود؛ چراکه متخصصین ما معتقدند 
در این سدها آب موجود است. احمد وحیدی وزیر کشور 
درباره تنش های اخیر مرزی ایران و افغانستان و ارزیابی ها 
در این زمینه، گفت: یک تیراندازی مرزی در مرز از طرف 
مرزداران افغانستانی صورت گرفت و طبیعتاً پاسخ آنها 
هم به شکل مقتضی داده شــد. وی با بیان اینکه این 
درگیری مختصر بود که برطرف شد، بیان کرد: مذاکرات 
با طرف طالبانی صورت گرفته اســت و در حال حاضر 
مشــکلی نداریم. نقطه مرزی برای تردد باز است و در 
آرامش قرار دارد. وزیر کشور با اشاره به آخرین اقدامات 
در زمینه حقابه هیرمند، بیان کرد: پیش تر مسئولان 

مختلفی در زمینه حقابه هیرمند صحبت کرده اند. از این 
رو منتظر آن تیم مشترکی هستیم که به اتفاق طالبان و 
نیروهای ایرانی و متخصص تشکیل شود تا وضعیت آب را 
در سدهای منطقه بررسی کنند و مشخص شود وضعیت 

فعلی با توجه به حقابه ایران چگونه است.
وحیدی تصریح کرد: اگر آب در سدها موجود باشد، طرف 
طالبانی باید سهم ایران را بدهد و اگر نباشد این مسئله 
باید برای ما روشن شود؛ چراکه متخصصین ما معتقدند 
در این سدها آب موجود است اما طرف طالبانی می گوید 
که آب نیســت. با این حال تشکیل کمیته مشترک از 
سمت ایران پیش بینی شــده و این کمیته باید پس از 
شکل گیری، از محل مذکور بازدید کنند و به هر حال 

طالبان باید این موضوع را سامان دهد.

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با اشاره به 
درمان یک میلیــون و ۲۰۰ هزار بیمــار خارجی در 
بیمارستان های ایران، بر لزوم ایجاد یک کریدور امن 
برای انتقال بیماران بین المللی به ایران و جلوگیری از 
فعالیت دلالان حوزه گردشگری سلامت تأکید کرد. 
بهرام عین اللهی با بیان این که پیشــرفت های حوزه 
سلامت از مهمترین دستاوردهای انقلاب اسلامی مردم 
ایران است، اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران امروز در 
حوزه سلامت نه تنها در منطقه بلکه در جهان سرآمد و 

از کشورهای برتر است.
وی با اشــاره به آموزش ۷۰۰۰ دانشجوی خارجی در 
حوز ه های بهداشــت و درمان در کشــور گفت: سال 
گذشته بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار بیمار خارجی 
را در مراکز بیمارستانی کشور  درمان کردیم که بیشتر 
آن ها از کشــورهای افغانســتان، عراق، آذربایجان، 
پاکستان، ترکیه، هند، ارمنستان، ترکمنستان، لبنان 

و تاجیکستان بودند.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به ارتقا 
و گسترش گردشگری سلامت در کشور گفت: حوزه 
های زنان و زایمان، جراحی چشم، ارتوپدی، جراحی 
زیبایی، بیماری های قلب و عــروق، ارولوژی، درمان 
های طبی غیر ضروری، جراحی عمومی، ســرطان ها 
و تروما بیشترین بیماری هایی بوده که موجب مراجعه 

گردشگران سلامت به ایران  شده است.
وی با بیان این که گردشگران ســلامت اذعان دارند 
که پزشکان ایرانی حاذق و بســیار توانمندند، گفت: 
هزینه پایین و کیفیت بالای درمان، تؤام  با استفاده از 
فناوری های روز آمد دنیــا، روش های جدید درمانی، 
مشــترکات فرهنگی و تاریخی، دسترسی های آسان 
و جاذبه های گردشگری از عوامل انتخاب ایران برای 
دریافت خدمات درمانی از سوی گردشگران سلامت 

است.
عین اللهی با بیان این که امکان ارائه مشاوره به گردشگر 
قبل از اعزام  به ایران هم وجود دارد، خاطرنشان کرد: 
۲۳۳ مرکز درمانی ما گواهینامه اعتباربخشی بین المللی 
برای گردشگری پزشــکی دریافت کرده اند که امکان 
گسترش این مراکز  وجود دارد و یکی از برنامه های ما 

این است که در کشورهای هم مرز این امکان را فراهم 
کنیم؛ همچنان که در  مرز شلمچه بیمارستانی مجهز 

دایر کردیم تا بعد مسافت را کاهش دهیم.
وی همچنین بر ضرورت ایجاد یک کریدور امن برای 
انتقال بیماران بین المللی به ایران اشاره و تاکید کرد: 
به دلیل نبود این کریدور، دلال ها دست به کار شده اند و  
اجازه نمی دهند بیماران بین المللی به هدف اصلی خود 
برسند. عین اللهی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
ایران رتبه نخست علمی در منطقه غرب آسیا در سال 
۲۰۲۲ را از آن خود کرده است، افزود: رتبه ایران از نظر 
علم پزشکی در جهان پانزدهم است و ۴۰ دانشگاه ما 
نیز ویژگی بین المللی سازی در بحث آموزش پزشکی 
را دارند. عین اللهی به ضرورت دیپلماســی سلامت به 
عنوان محور اصلی این نشست اشاره و تاکید کرد: امروزه 
جمهوری اسلامی ایران تنها دارای قدرت سخت نیست، 
بلکه قدرت نرم ما  ظرفیت بزرگی است که باید مجدانه 
به آن توجه کرد و  استفاده از این ظرفیت، در دیپلماسی 
سلامت ممکن و راهگشا خواهد بود. وی به حضور خود 
در هفتاد و ششــمین مجمع جهانی بهداشت در ژنو و 
دیدارهای دو جانبه با وزرای بهداشت دیگر کشورها در 
حاشیه این اجلاس اشاره و تصریح کرد: در گفت و گو با 
وزرای بهداشت دیگر کشورها تعاملات و ارتقای همکاری  
به راحتی صورت گرفت؛ چرا که آنان هم مشتاقانه آماده 

همکاری با جمهوری اسلامی ایران بودند.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، بین المللی 
سازی ظرفیت ســلامت، ایفای نقش موثر منطقه ای 
در ابعاد مختلف سلامت، توسعه همکاری های علمی 
و اقتصادی بین المللی و افزایش ســهم کشور از بازار 
ســلامت را از  ظرفیت هایی دانست که می توان آن ها 
را گســترش داد و اجرایی کرد. عین اللهی با اشاره به 
دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران در حوزه سلامت 
خاطرنشان کرد: ما توانستیم ۶ نوع واکسن در حوزه کرونا 
در کشور تولید کنیم. در مورد واکسن کوواکس با اینکه 
جمهوری اسلامی ایران نزدیک به ۱۸۰ میلیون دلار 
برای واردات این واکسن هزینه کرده بود اما واکسن را به 
موقع به ایران تحویل ندادند و ما مجبور شدیم سینوفارم  

را از چین وارد کنیم.

ایران نگاه ویژه ای نسبت به مناسبات خود با عمان داردکاهش 2 مرحله ای نرخ بلیت مترو با تطبیق قانونی

امروز پرچم نظام اسلامی در سراسر دنیا برافراشته است 

وضعیت آب هیرمند باید برای ایران روشن شود

درمان ۱.2 میلیون بیمار خارجی در کشور

سياسیفرهنگی 

ایران یکی از ارزان ترین حج ها را دارد

تمام مردم عضو کتابخانه های عمومی می شوند



اقتصاد2
ایران

 تامیــن ارز صنایع خــودرو و 
قطعه  سازی 

معاون صنایع حمــل و نقل وزیــر صنعت، 
معــدن و تجــارت از تامیــن ارز صنایــع 
 خــودرو و قطعــه ســازی در ســال جاری 

خبر داد. 
منوچهر منطقی گفت: در جلسات متعددی 
که طی یک ماه گذشــته با حضــور مدیران 
شــرکت های خودروســازی، وزارت صمت، 
مدیــران بانک مرکزی و ســازمان توســعه 
تجــارت و با حمایت های سرپرســت وزارت 
صمت برگزار شد، مســائل مرتبط با تامین 
 ارز صنایــع خودرو و قطعه ســازی کشــور 

رفع شد.
وی با اشــاره به نامه نگاری ماه گذشته خود 
برای تامین ارز صنایع خودرو و قطعه سازی 
افزود: تعاملاتی از این دست در وزارت صمت 
در سال رشــد تولید طبیعی است و همواره 
تلاش می شــود تا با پیش بینی مشــکلات 
احتمالی، مدیریت بهینــه در جهت رفع آن 

ها انجام شود.
معاون صنایع حمــل و نقل وزیر صمت ادامه 
داد: بی شک با همین حساسیت ها  و پیگیری 
های وزارت صمت بود که در ســال گذشته 
بعد از چهار ســال متوالی، دولت ســیزدهم 
توانســت تا به یکــی از بالاترین رشــدهای 
تولید خودرو در دنیا دســت یابــد و اکنون 
امید اســت با تداوم این روند و حمایت  سایر 
دســتگاه های مرتبط با تامیــن نقدینگی و 
مواد اولیه تولیــد و تجــارت، افزایش تولید 
 و عرضه بیــش از پیش خودرو در کشــور را 

شاهد باشیم.

۱۰ درصد اراضی مسکونی در 
چرخه ساخت قرار ندارند

معاون شهرســازی و معمــاری وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکه بــا برنامه های در 
دســتور کار قــرار گرفته با هدف ســاخت 
زمین و پاســخگویی به نیاز مــردم، حبس و 
احتکار زمین حذف می شــود، گفت: بیش 
از ۱۰ درصــد از اراضی با کاربری مســکونی 
در شــهرهای کشــور در چرخه ساخت قرار 
نگرفتند. »فرزانه صادق مالواجرد« افزود: در 
برخی از شهرهای کشور شاهدیم بیش از ۲۵ 
 درصد از اراضی کاربری مســکونی در چرخه 

سکونت نیستند.
وی با بیان اینکه کســب ســود بیشتر یکی 
از دلایل حبــس زمین اســت، تصریح کرد: 
در برخی از شــهرهای کشــور زمین هایی 
به مســاحت ۲۰۰ تا ۵۰۰ هکتار وجود دارد 
که حبس شــده اند، این در حالی است که با 
بازفعال ســازی دوباره این زمین ها می توان 
بخشی از نیاز کشور را در حوزه مسکن پاسخ 

داد.
صادق مالواجرد با اشاره به اینکه بازپس گیری 
اراضی دولتی برای تامین زمین مورد نیاز برای 
طرح های ساخت و ساز به ویژه در نهضت ملی 
مسکن در حال اجرایی شدن است، ادامه داد: 
به همین منظور شناسایی این اراضی با کمک 
اداره های کل راه و شهرســازی و شهرداری 
هــا در حال انجام اســت و بــا بازپس گیری 
 این اراضی، ســاخت و ســاز در آنهــا انجام 

خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه همه تلاش ما بر این است 
که الحاق به محدوده ها بــرای تامین اراضی 
انجام شود، خاطرنشان کرد: در کنار آن مکان 
یابی شهرک ها و بســته های تشویقی نیز در 
ارتباط با بافت های فرسوده در حال اجرایی 
شدن اســت. معاون وزیر راه و شهرسازی با 
بیان اینکه ۳۰ هزار هکتار الحاق به محدوده 
انجام شده اســت، گفت: اینها اراضی دولتی 
هســتند که فقط برای جهش تولید در نظر 

گرفته شده اند.
صادق مالواجرد اضافه کرد: در شــهر تهران 
این وضعیت متفاوت است و هدف این است 
که در این شهر شاهد تعادل جمعیتی باشیم، 
بدیــن معنی که تراکم در این شــهر شــهر 
متعادل شود که شــهرک های اقماری برای 
پاسخگویی به همین نیاز است. وی در ادامه 
با بیان اینکه حتی یک متر از اراضی مســکن 
مهر که به شــهرها الحاق بود، فرآیند بررسی 
در کمیته ها را طی نکــرده بود، گفت: این در 
حالی است که در ارتباط با زمین های الحاق 
شده به نهضت ملی مســکن، وجب به وجب 
 آن در کمیته های فنی مورد بررســی دقیق 

قرار گرفتند.

خبر

رویکرد تحولــی مالیاتی 
در دولــت ســیزدهم بــا 
هوشمندســازی نظــام 
مالیاتی کلید خورد و این 
امر منجر به مالیات ستانی 
عادلانه خواهد شد تا همه مردم اعم از کارمندان تا 
پزشکان بر اســاس درآمد مالیات واقعی پرداخت 
کنند. به گزارش ایرنا، طبق ماده ۹۳ قانون مالیات 
های مستقیم درآمدی که شخص حقیقی از طریق 
اشتغال به مشــاغل یا به عناوین دیگر غیر از موارد 
مذکور در سایر فصل های این قانون در ایران تحصیل 
کند پس از کســر معافیت های مقرر در این قانون 

مشمول مالیات بر درآمد مشاغل است.
مالیات بر درآمد مشاغل، یکی از انواع مالیات های 
مســتقیم بر پایه درآمد اســت. این نوع مالیات را 
افرادی پرداخت می کنند کــه اصطلاحاً به آن ها 
کســبه، اصناف، پیشــه وران و صنعت گران گفته 

می شود.
مقایســه درآمدهای مالیاتی در ســال های ۹۸ تا 
۱۴۰۱ نشان می دهد که ســرانه مالیات پرداختی 
توسط مشاغل در ســال ۱۴۰۰حدود ۵.۸ میلیون 
تومان و در ســال ۱۴۰۱ حدود ۶.۱ میلیون تومان 
بوده اســت. این در حالی است که با توجه به تعداد 
کارمندان دولت )۲.۳ میلیون نفر( و درآمد وصولی 
مالیات حقــوق کارکنان بخش عمومی، ســرانه 
مالیات دریافتی از کارمندان در سال ۱۴۰۰، حدود 
۸.۸ میلیــون تومان و در ســال ۱۴۰۱، حدود ۱۰ 

میلیون تومان بوده اســت. این امر نشان می دهد 
که کارمندان دولتــی ۱.۵ برابر مشــاغل مالیات 
پرداخت می کنند. بر اســاس بررسی های سازمان 
امور مالیاتی، بخش اعظم شــکاف مالیاتی کشور 
)مجموع فرار و اجتناب مالیاتی( در بخش مالیات 
مشاغل است. صرفا حدود ۲۰ درصد از مالیات بالقوه 
مشاغل، وصول می شــود یعنی مشاغل فقط یک 

پنجم مالیات واقعی خود را می پردازند.
 نگاهی به ســرانه مالیاتی اصناف پردرآمد نشــان 
می دهد که شکاف مالیاتی در این اصناف هم قابل 
توجه است. به عنوان مثال، ســرانه مالیات ابرازی 

پزشــکان در ســال ۱۴۰۱ )عملکرد سال ۱۴۰۰( 
۲۲.۳ میلیون تومان و این رقم برای دندانپزشکان 
۱۶.۴ میلیون تومان بوده است. این رقم برای وکلا 
و بنگاه های املاک حدود ۲ تا ۳ میلیون تومان بوده 
است. این آمارها نشــان می دهد که اصناف درآمد 
واقعی خود را اعلام نمی کنند و یا با عدم استفاده از 
کارتخوان ها و یا درخواست کارت به کارت به دنبال 
اســتفاده از ترفندهای فرار مالیاتی هستند این در 
حالی است که از کارمندان پیش از دریافت حقوق، 

مالیات کسر می شود.
سازمان امور مالیاتی کشور برای شناسی فرارهای 

مالیاتی، تراکنش های بانکی صاحبان مشــاغل را 
مورد رصد و بررسی قرار می دهد و بر اساس میزان 
درآمد، مالیات را اخذ می کنــد. از این رو هر گونه 
کارت به کارت کردن و یا دریافت وجه نقد و انتقال 
آن به حســاب مورد پیگیری قرار می گیرد. رییس 
سازمان امور مالیاتی کشــور نیز ضمن استقبال از 
ایجاد شعب مالیاتی مخصوص پزشکان، بر اصلاح 
ضرایب مالیاتی آنان تاکید کرد و گفت: تقاضا داریم 
پزشکان محترم نسبت به انجام تکالیف قانونی خود 
اهمال نکنند تا هنگام رسیدگی و تشخیص مالیات 

دچار زحمت مضاعف نشوند.
محمد هادی سبحانیان همچنین در خصوص عدم 
استفاده برخی مودیان از جمله پزشکان از دستگاه 
پوز، اعلام کرد: باید به صنوف مختلف اطلاع رسانی 
شود که اگر از دســتگاه پوز اســتفاده نکنند هم 
اطلاعات گردش حســاب معاملات آنها در اختیار 

سازمان قرار می گیرد.
بنابراین عدم استفاده از دستگاه پوز امری بیهوده 
برای فرار از پرداخت مالیات اســت. طبق آخرین 
گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، اسامی ۵ هزار و 
۶۷۶ پزشک دارای گزارش عدم استفاده از پایانه های 
فروشگاهی به ســازمان نظام پزشکی و ادارات کل 
امور مالیاتی بــرای اقدامات تکمیلی از جمله تذکر 
کتبی، عدم شمول استفاده از تسهیلات تبصره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم و بازدید میدانی 
ارسال شده اســت. همچنین از سوی گزارش های 
مردمی، ۲ هــزار و ۶۳۳ مــورد گزارش های عدم 
استفاده از کارتخوان اصناف برای درج در پرونده و 

لحاظ در رسیدگی صورت گرفته شده است.

تمام راه ها برای فرار مالیاتی بسته می شود

فشار مالیات بر سوپرمیلیاردرهای فراری
هشدار به مشاغلی که از کارتخوان استفاده نمی کنند

سهمیه بندی جدید و تغییر قیمت 
بنزین تکذیب شد

ســخنگوی صنــف جایــگاه داران هرگونه 
ســهمیه بندی جدید و تغییر قیمت بنزین را 
تکذیب کرد و گفت: بیش از یک سال است که 
سهمیه بنزین با نرخ آزاد در کارت های سوخت 
شــخصی، ۱۵۰ لیتر اســت و هیچ تغییری 
در ســهمیه بندی و یا تغییر قیمــت بنزین، 

نداشته ایم.
در  جایــگاه داران  صنــف  ســخنگوی 
خصوص اینکه  آیا در زمینه ســهمیه بندی 
بنزیــن اتفــاق جدیــدی رخ داده، گفــت: 
هیچ اتفــاق جدیــدی در خصوص شــارژ 
 کارت های ســوخت مــردم اتفــاق نیفتاده

 است.
وی افــزود: در تمامــی کارت های ســوخت 
شخصی، ۶۰ لیتر بنزین ســهمیه ای و ۱۵۰ 
لیتر بنزین با نرخ آزاد در ابتدای هر ماه شارژ 
می شــود و مالک خودرو بعد از اســتفاده از 
بنزین ســهمیه ای، می تواند از کارت سوخت 
شــخصی خود بــرای دریافــت بنزیــن با 
نرخ آزاد بــه میزان ۱۵۰ لیتر اســتفاده کند 
و اگر بــاز هم نیاز بــه خرید بنزین داشــت، 
 می توانــد از کارت ســوخت جایگاه هــا

 استفاده کند.
ســخنگوی صنــف جایــگاه داران تصریح 
کرد: بیش از یک ســال اســت که ســهمیه 
بنزین بــا نــرخ آزاد در کارت های ســوخت 
شــخصی، ۱۵۰ لیتر اســت و هیچ تغییری 
 در ســهمیه بندی و یا تغییر قیمــت بنزین، 

نداشته ایم.

ساخت تولید داخل ۱۳ کالای 
وارداتی

معاون صنایــع، ماشــین آلات و تجهیزات 
وزیر صمــت گفــت: ۱۳ قلــم از تجهیزاتی 
که در گذشــته مجبور بــه واردات آن بودیم 
اکنون در کشــور ساخته می شــود. »محمد 
موســوی« معاون صنایع، ماشــین آلات و 
تجهیزات وزیر صمت در مراســم نخســتین 
نمایشــگاه صنعــت پســت گفــت: تولید 
۱۳ تجهیــز پرکاربــرد فنــاوری اطلاعات 
که آرزویــی در این حــوزه بــود را با کمک 
 معاونت علمی و فنــاوری و وزارت ارتباطات 

آغاز کردیم. 
بســیاری از این تجهیــزات در گذشــته از 
خارج وارد می شــد و اکنون ســاخت بومی 
آن آغاز شــده اســت. شــرکت ملی پست 
به عنــوان مکمل و توســعه دهنده خلاهای 
اقتصادی دیجیتــال امروز نقــش فعالی در 
صنعــت اقتصــاد دیجیتــال دارد و قدردان 
شرکت ملی پســت هســتیم. امیدواریم در 
 آینده شــاهد افتتاح طرح های خوبی در این 

صنعت باشیم.
وی افزود: شــرکت ملی پســت رویکردهای 
صنعتــی گذشــته را کنــار گذاشــت و ما 
نیز به عنــوان وزارت صمــت در کنار وزارت 
ارتباطات هســتیم تا اتفاق خوبی در توسعه 
شــرکت های دانش بنیان این توسعه داشته 
باشیم. نخستین همایش و نمایشگاه صنعت 
پســت، تجــارت الکترونیک، لجیســتیک 
هوشــمند و صنایع وابســته با حضور وزیر 
ارتباطات، معاونان وزیــر ارتباطات و رئیس 
 کمیسیون صنایع مجلس شــورای اسلامی

 افتتاح شد.
در این نمایشــگاه تمام زیســت بوم صنعت 
پســت گردهم خواهند آمد تــا ضمن تبادل 
دانــش میــان بازیگــران فعال ایــن حوزه، 
بازدیدکنندگان نیز با دستاوردهای مهم این 
صنعت آشنا شــوند. اکوسیستم پست مرکز 
توجه این نمایشگاه خواهد بود و با رویکردی 
تعاملی سعی خواهیم کرد جنبه های مختلف 
هوشمندسازی ، دیجیتال مارکتینگ ، سهولت 
در انجام خدمات و سرعت عمل در معرض دید 

مخاطبان قرار خواهد گرفت.

اخبار
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سرپرست بانک مسکن از ارائه پیشنهاد ۲ برابر شدن وام 
خرید مسکن به بانک مرکزی خبر داد و گفت: افزایش 
وام نهضت ملی مسکن برای جبران افزایش هزینه ها 
عملیاتی شد. علی عســکری درباره سیستم تامین 
مالی پروژه های نهضت ملی مسکن از طریق بانک ها 
اظهار کرد: نهضت ملی مســکن یک طرح گســتره، 
بزرگ و فراگیری اســت. ابعاد وجودی این طرح که 
طیف وسیعی از آحاد جامعه را در بر می گیرد، به لحاظ 
سنگینی اجرایی و تامین مالی یک ابَرپروژه است. وی 
ادامه داد: در ســالی که دولت سیزدهم روی کار آمد 
یکی از دغدغه هایی که به هرحال در کشور بوده تامین 
مسکن بود. مسکن در هزینه خانوارها یکی از وزن های 
سنگینی را دارد. اگر مشکل مســکن را در اقتصاد تا 
حدی حل کنیم یک بخشی از تورم و هزینه خانوارها 
در کشــور کاهش می یابد.وی افــزود: البته در همه 
کشورها هزینه مسکن در هزینه خانوار وزن بالایی 
دارد اما در ایران این وزن تشدید شده و شدیدتر است.

وی با بیان اینکه " به خصوص این که در طیف وسیعی از 
خانوارهای ما منابع درآمدی متناسب با هزینه ها و تورم 
افزایش پیدا نمی کند" تصریح کرد: فاصله بین درآمد و 
هزینه فشار بر خانوارهایی که بی مسکن هستند سال 
به سال بیشتر می کند. بنابراین رویکرد دولت این است 
که فاصله بین نیاز عرضه و تقاضا را در بازار مسکن حل 
و فصل کند. کارشناســان در آن زمان ارزیابی کرده 
بودند که حدود ۴ میلیون مسکن کسری مسکن در 
کشور داریم که باید تامین شود. وی یادآور شد: ۲ سال 
قبل که این هدفگذاری انجام شد کسی پیش بینی 
نمی کرد هزینه های خانوار آنقــدر افزایش پیدا کند 
که مردم در پرداخت سهم الشرکه خودشان محدود 
بیشتری داشته باشند، از سوی دیگر هم هزینه های 
ساخت مسکن اینقدر افزایش یابد. سرپرست بانک 

مسکن با یادآوری این که ســال اول دولت سیزدهم 
پس از چهار ماه قراردادهای اولیه نهضت ملی مسکن 
متری ۴.۵ میلیون تومان بــود، گفت: الان با این رقم 
به سختی می توان مسکن ساخت. واقعیت این است 
با هر محاسبه ای که انجام شــود مسکن با مبلغ ۴.۵ 
میلیون تومان ساخته نمی شود حتی در ساده  ترین 
روش یعنی یک طبقه. عسکری در پاسخ به این پرسش 
که هزینه ســاخت هر مترمربع نهضت ملی مسکن 
چه میزانی است، اضافه کرد: الان بحث ۶.۵ میلیون 
تومان مطرح می شود، یعنی حداقل ۶ میلیون و ۵۰۰ 
هزار توما ن بر اساس محاسبات انجام شده. در مناطق 
دور افتاده ممکن است هزینه ها بیشتر هم باشد. وی 
با یادآوری این که امکان سهم الشرکه برخی خانوارها 
سخت تر شده است،  اظهار کرد:  در حد همان تامین 
مالی که خانوارها سهم الشرکه دارند به همراه منابع 
مالی بانک ها، این هزینه ها قابل جبران نیســت. به 
همین دلیل در جلسه اخیر شواری عالی مسکن سقف 
وام نهضت ملی مسکن به ۵۵۰ میلیون تومان افزایش 
یافت. سرپرست بانک مسکن همچنین در رابطه نوع 
توافق وزارت راه و شهرســازی با بانک ها و این که آیا 
امضای توافقنامه لازم بود، افزود: قانون جهش تولید 
گفته بانک ها باید برای نهضت ملی مسکن تامین منابع 
کنند. اما چون بانک ها نیامدند با وزارت راه و شهرسازی 
به توافق رسیدند تا بر اساس آن در حدی که قابل اجرا و 
منطقی است مشارکت خودشان را برای سال اول آغاز 
کنند. عسکری درباره سقف خرید وام مسکن نیز گفت: 
پیشنهاد افزایش ۲ برابری وام خرید مسکن از محل 
اوراق را ارائه کرده ایم که در زمان حاضر در شورای پول 
و اعتبار است. سقف وام خرید مسکن از محل اوراق حق 
تقدم )تسه( برای زوجین در تهران ۴۸۰ میلیون تومان 
است. ۸۰ میلیون از این مبلغ، وام تعمیر )جعاله( است.

رییس اتاق مشــترک ایران و عــراق گفت: برای 
تعامل با کشور های منطقه باید تغییری اساسی در 
رویکرد ها و سیاست های تجاری و حتی دیپلماسی 
اقتصادی صورت دهیم.یحیی آل اسحاق رئیس 
اتاق مشــترک ایران و عراق در خصوص اهمیت 
توسعه تجارت با کشور های همسایه و استفاده از 
ظرفیت منطقه ای برای افزایش تبادلات و مراودات 
اقتصادی گفت: آنچه تاکنون در سیاست گذاری ها 
متاســفانه مغفول مانده یا نگاه و رویکرد درستی 
بدان نشده اســتفاده از فرصت خدماتی است که 
می توانیم به کشور های همسایه بدهیم، موضوعی 
که می تواند ارز آوری قابل توجهی برای کشور به 

دنبال داشته باشد.
وی در این باره تاکید کرد: با توجه به اینکه ایران در 
همسایگی ۱۵ کشور قرار دارد، ظرفیت های بسیار 
خوبی برای توســعه مراودات اقتصادی در اختیار 
داریم که متاسفانه تاکنون به میزان بسیار کمی آن 
هم در حوزه بازرگانی از آن استفاده کرده یا از این 

خدمات مطلع هستیم.
وی در خصوص میزان تجارت کشور های همسایه 
با یکدیگر گفت: کشور های همسایه در حال حاضر 
۱۲۰۰ میلیارد دلار با هــم تعامل و تجارت دارند 
اعم از صادرات و واردات، برای تعامل با کشور های 
منطقــه باید تغییــری اساســی در رویکرد ها و 
سیاست های تجاری و حتی دیپلماسی اقتصادی 
کشور صورت بگیرد تا بتوانیم سهم قابل توجهی در 
حد بیش از ۳۰۰ میلیارد دلار درآمد از کشور های 

همسایه داشته باشیم.
آل اسحاق معتقد است که برای رشد اقتصاد ایران 
باید مردمی سازی و خصوصی سازی رونق بگیرد، 
مثلا معادن باید به بخش مردمی و خصوصی واگذار 

شــود، البته مفهوم اســتفاده از معادن، واگذاریِ 
مالکیتِ معادن نیست، بلکه استفاده و بهره برداری 

درست از معادن مورد نظر است.
وی در این باره تصریح کرد: نیازمنــد راه اندازی 
شرکت های عمومی در کشــور برای بهره برداری 
از معادن هستیم تا منفعت آن به سهامداران یعنی 
عامه مردم برسد و سهام این شرکت ها در بورس 
عرضه شود تا شــاهد تحول در اقتصاد و تجارت 
خارجی باشیم.وی خاطرنشــان کرد: مردم باید 
در پروژه های ملی ســهیم شــوند تا از این محل 
سرمایه گذاری صورت بگیرد و تجارت توسعه بیابد. 
مردم باید از بهره برداری منابع گازی بهره مند شوند. 
خدمات بازرگانی باید با حضــور مردم رونق داده 
شود. وی در خصوص درآمدزایی ترکیه از خدمات 
بازرگانی گفت: ترکیه بدون در اختیار داشتن نفت 
و گاز از بخش خدمــات درآمد قابل توجهی دارد؛ 
۴۰۰ میلیارد دلار از خدمات، کم نیســت. ترکیه 
امروز به لحاظ ترانزیت و گردشگری تبدیل به هاب 
منطقه شده است در حالی که ایران با ظرفیت های 
فراوانی که دارد می تواند فرصت های بسیاری برای 
رشد اقتصادی و درآمدزایی عمومی و افزایش رفاه 

جامعه ایجاد کند.
آل اسحاق خاطر نشــان کرد: با تغییر رویکرد ها 
باید ســرمایه جذب کنیم، چرا که به دلیل عدم 
ســرمایه گذاری و اینکه میزان سرمایه گذاری به 
اندازه استهلاکات نیست، کشور تحت چالش های 
مختلف قرار گرفته، بنابراین نیازمند تغییر رویکرد ها 
هستیم تا راهبرد های درست برای سرمایه گذاری 
و تجارت با کشور های مختلف از جمله کشور های 
منطقه ای اتخاذ شود تا شاهد رشد و توسعه اقتصاد 

در بخش های مختلف باشیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی از امضای یک توافقنامه برای تشکیل 
کمیته مشترک ســرمایه گذاری بین ایران و عمان خبر داد. سید 
احسان خاندوزی اظهار داشت: در سفر هئیت عمانی به ایران، یک 
توافقنامه جهت تشکیل کمیته مشترک سرمایه گذاری بین ایران 
و عمان به امضا رسید که بر اساس آن دو کشور طرف هایی را معرفی 
کردند تا پروژه های سرمایه گذاری، چه در عمان و چه در ایران به 
تایید این کمیته مشترک برسد و به سرعت وارد مرحله اجرا شود.
کمیته مشترک سرمایه گذاری بین ایران و عمان تشکیل می شود

وی ادامه داد: پیش از سفر سلطان عمان به تهران نیز توافقاتی که با 
همتای عمانی انجام داده بودیم عبارت از این است که بتوانیم از دوره 
تجارت به دوره سرمایه گذاری های دو کشور البته همراه با تکامل 
تجاری حرکت کنیم. خاندوزی افــزود: همچنین یک توافقنامه 
حمایت از ســرمایه گذاری مورد توافق طرفین قرار گرفته که بعد 

از طی مراحل در مجلس عمان، به امضای دوطرف خواهد رسید.
وی در پاسخ به سوالی درباره چشم انداز روابط اقتصادی دو کشور 
در آینده گفت: با توجه به اینکه بعد از سفر سال گذشته آیت الله 

رئیسی به مسقط حجم تبادلات تجاری بین ایران و عمان افزایش 
چشمگیری یافت، شواهد حکایت از این دارد که در ماه های آینده 
و سال آتی نیز شــاهد افزایش مجدد روابط تجاری بین دو کشور 

خواهیم بود.
خاندوزی ادامه داد: همانطور که گفتم توافق ما با همتایان عمانی 
این اســت که علاوه بر تکمیل رابطه تجاری، وارد دوره ســرمایه 
گذاری های مشترک بین دو کشور شویم که بسیار پیوند اقتصادی 

ماندگارتری را در بلند مدت ایجاد می کند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: به ویژه با توجه به ظرفیت سرمایه 
انسانی و تکنولوژی و فناوری های بالایی که شرکت های دانش بنیان 
ایرانی دارند و از آن طرف هم تقاضای تولید آن محصولات چه در 
حوزه نفت و گاز و چه در حوزه سایر محصولات دانش بنیان وجود 
دارد منافعی خوبی بــرای تولیدکنندگان در بر خواهد داشــت. 
امیدواریم که این دوره سرمایه گذاری مشترک بتواند فصل نوینی 
از روابط اقتصادی را بین دو کشور شکل دهد. خاندوزی افزود: این 

محصولات به صورت مشترک بین ایران و عمان تولید می شود.

۳۰۰ میلیارد دلار ارزآوری تجارت با کشور های همسایهپیشنهاد ۲ برابر شدن وام خرید مسکن 

تشکیل کمیته مشترک سرمایه گذاری بین ایران و عمان 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

الزام قاطعیت دولت در اخذ مالیات 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

برای تقویت درآمدهای دولت نیاز به جلوگیری از فرار مالیاتی داریم. فرار مالیاتی در کشور رقم بسیار بالایی است. اگر بتوان از این فرار مالیاتی جلوگیری کرد، با همین سامانه رصد تراکنش های پولی و مالی حتی نیاز به 
فروش نفت و گاز هم نخواهیم داشت. حتی می توان فقط روی فراوری آنها سرمایه گذاری کرد. همچنین اگر این سامانه مستقر شده و از فرار مالیاتی جلوگیری و نظام مالیاتی اصلاح شود می توان به رفع کسری بودجه 

دولت کمک کرد. بدین ترتیب یکی دیگر از بهانه های افزایش حجم نقدینگی برطرف خواهد شد.
متاسفانه طرح مالیات بر خانه های خالی که می تواند نرخ اجاره را پایین بیاورد چند سال است معطل مانده است. فرار مالیاتی دست کم هم گرفته  می شود. درحالی که باعث افزایش ضریب جینی است. جیب پول دارها 

به طور مداوم پر از پول می شود و مالیاتی نمی پردازند. این اقشار روزبه روز فربه تر می شوند و قدرت خرید سایر اقشار پایین تر می آید. درواقع ضریب جینی بیشتر می شود. 
این در حالی است که حتی اگر سایر شاخص های اقتصادی نشان دهنده بهبود اقتصاد کشور باشد، به جز برخی از متغیرهای دیگر، فراریان مالیاتی با پول های سرگردان، با سوداگری و دلال بازی ها می توانند منجر به 

افزایش قیمت ها شوند.
به هر ترتیب با توجه به گستردگی فرار مالیاتی در ایران، اگر دامنه اصلاح پوشش مالیاتی افزایش پیدا کند، قطعاً منابع خوبی در اختیار بودجه کشور قرار می گیرد. قاطعیت دولت در اخذ مالیات می تواند منجر به پایان 
 یافتن یا سرکوب هرچه بیشتر فعالیت های غیرمولد در کشور شود. همچنین لازم است دولت تمامی تراکنش های بانکی را نیز مشمول اخذ مالیات کند. به بیان بهتر، لازم است دولت پایانه های فروش را به خودپردازها 

مجهز کند تا از تراکنش ها مالیات اخذ شود.
در این موضوع شکی وجود ندارد که در برخی از پایه های مالیاتی به شدت نیازمند تجدیدنظر هستیم. اصلاح ضرایب مالیاتی نیز بسیار حائز اهمیت است. البته این موضوع مهم را باید مدنظر داشته باشیم که نباید تولید 

کشور را تحت فشارهای مالیاتی قرار دهیم و تولید را مشمول اخذ ضرایب تصاعدی مالیاتی کنیم. چرا که به نفع اقتصادی نیست که تولید باید در آن رونق بگیرد.



3 بازار

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی،شــهرداری های شــهرهای 
دارای بیش از ۱۰۰ هزار نفر جمعیــت را مکلف کردند تا واحدهای 
مسکونی خالی از سکنه واقع در شهرها را شناسایی کنند و اطلاعات 
آن را در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند. به گزارش ایسنا، 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی، گزارش کمیسیون 
عمران در مورد طــرح دو فوریتی کنترل و ســاماندهی اجاره بهای 
 املاک مسکونی را بررسی کرده و مواد ۶ و ۷ این طرح را به تصویب

 رساندند.
بر اســاس ماده ۶ این طرح؛ متن زیر به عنوان تبصره ۵ به ماده ۵۴ 
مکرر قانون مالیات های مســتقیم الحاق می شود: شهرداری های 

شــهرهای دارای بیــش از ۱۰۰ هزار نفر جمعیت مکلف هســتند 
واحدهای مســکونی خالی از ســکنه واقع در شــهرها را شناسایی 
کنند و اطلاعات آن را در اختیار وزارت راه و شهرســازی قرار دهند 
و وزارت راه و شهرســازی موظف است بر اســاس اطلاعات سامانه 
ملی املاک و اســکان کشــور، اطلاعات دریافتی را صحت سنجی 
نماید و پــس از تایید، جهت اخــذ مالیات متعلقــه  موضوع ماده 
 )۵۴ مکرر( قانون مالیات های مســتقیم به ســازمان امور مالیاتی 

معرفی نماید.
صد درصد درآمد حاصل از مالیات بر خانه های خالی شناسایی شده 
توسط شهرداری ها به حساب شهرداری شهرهای محل اخذ مالیات 

صرفا برای احیای بافت های فرسوده و اتخاذ تدابیر لازم برای ساخت 
خانه برای افراد بی بضاعت واریز می شود. دستورالعمل اجرائی این 
ماده توسط وزارت کشور و با همکاری وزارتخانه های امور اقتصادی و 
دارایی )سازمان امور مالیاتی( و راه و شهرسازی ظرف مدت یک ماه 
پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه می شود و به تصویب هیات 

وزیران می رسد.
بر اســاس ماده ۷ این طرح؛ در ماده ۵۴ مکرر قانــون مالیات های 
مستقیم پس از عبارت »هر واحد مســکونی واقع در کلیه شهرهای 
بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت«، عبارت »و کلیه شــهرهای جدید« 

اضافه می گردد.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان بلور و چیني تهران با ابراز تاسف 
از وضعیت نامطلوب بازار چیني و بلور کشور گفت: متاسفانه وضعیت 
بازار چیني و بلور اصلا مناسب نیست و باید شرایط مطلوب براي بالا 

بردن تولید، افزایش کیفیت و صادرات را ایجاد کنیم.
  غلامرضا صفرنژاد، رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان بلور و چیني 
تهران گفت: عدم واردات، بي ثباتي و افزایش نرخ ارز، گراني بي حد و 
حصر مواد اولیه از طرف کارخانجات، پایین آمدن قدرت خرید مردم 
به رکود بازار دامن زده اســت. با شرایط موجود بازار اصلا قابل پیش 
بیني نیست و نمي توان کارشناسي کرد که ببینیم در آینده به چه 

سمت و سویي مي رود.

صفرنژاد در ادامه بیان کرد: با وجود این که عدم واردات به نقطه قوتي 
براي تقویت تولید داخل تبدیل شــده است؛ اما این تنها راه بهبود و 
توسعه بازار نیســت. تولیدکنندگان باید از پتانسیل ایجاد شده به 
درستي استفاده کنند. در گذشته قســمت عمده ایي از نیاز بازار را 
واردات تامین مي کرد. اما الان باید تنها بــه تولیدات داخلي اکتفا 
کنیم که البته این موضوعي جالب و قابل توجه براي رشد و توسعه 

اقتصادي است.
وي تاکید کرد: تولیدکنندگان باید با ارتقاي کیفیت محصولات خود 
به برندسازي محصولات در سطح کشور و هم چنین منطقه بپردازند. 
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان بلور و چیني تهران خاطر نشان 

کرد: خوشبختانه در حال حاضر تمام مواد اولیه مورد نیاز براي تولید 
چیني و بلور در کشور موجود است. تولیدکننده و سرمایه گذار داخلي 
هم وجود دارد. در نتیجه با انســجام زنجیره تولید مي توان بســتر 
مناسبي براي تولید بیشــتر، افزایش کیفیت و ایجاد افق صادرات و 
ارزآوري براي کشور را آماده کنیم. صفرنژاد در بخش پایاني سخنانش 
با ابراز امیدواري از بهبود شــرایط در حوزه چینــي و بلور گفت: اگر 
وزارت صنعت، معدن، تجارت، اتاق اصناف و هم چنین اتاق بازرگاني 
ایران دست به دســت هم دهند با همکاري و پشتیباني یکدیگر مي 
توان زنجیره تولید را متصل و منسجم و ایران را به قطب تولید چیني 

و بلور در منطقه خاورمیانه تبدیل کرد.

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت: این موضوع که می گویند بلیت 
وجود ندارد و عرضه کاهش پیدا کرده است، صحت ندارد و ما طبق روال سابق 

در حال خدمات رسانی به مسافران هستیم.
دو هفته ای است که با قیمت گذاری ستاد تنظیم بازار، بلیت هواپیما در 
تمام مســیرها ۲۹ درصد گران شده اســت. این افزایش قیمت در حالی 
صورت گرفت که طی ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ افزایش قیمت بلیت هواپیما 
اتفاق نیفتاد. در واقع از تیر ۱۴۰۰ تاکنون، حدود ۲۲ ماه هیچ گونه افزایش 
قیمتی صورت نگرفت و همین موضوع موجب شده تا ایرلاین ها خواهان 
فزایش صددرصدی قیمت ها باشند و به نظر می رسد اخیرا خدمات خود را 
کاهش داده اند و ظرفیت خود برای انجام پروازها را محدود کرده اند. چرا که 
بیشتر مسافرانی که به دنبال بلیت پرواز به ویژه در مسیرهای پرتردد مانند 
مشهد، شیراز و کیش هستند، بلیت پیدا نمی کنند و ظرفیت های باز شده 

در کمترین زمان تکمیل می شوند.
یکی از مســافران پرواز تهران-مشهد در تماس با همشــهری آنلاین از 
گیرنیاوردن بلیت طی چند روز گذشته خبر داد و گفت که ناچار شده بلیت 
برگشت همین مسیر را بدون رزرو بلیت رفت، خریداری کند و با قطار به 
مشهد برود. مسافر مقصد گرگان- کیش نیز در تماس با همشهری آنلاین از 
نایاب بودن بلیت این مسیر با وجود افزایش ۸۰ درصدی قیمت آن خبر داد.

»مقصود اسعدی سامانی« دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با اشاره به 
اینکه ستاد تنظیم بازار با افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما موافقت 
کرده است گفت: درحالی که افزایش دستمزدها در ۲۲ ماه اخیر ۲ بار اعمال 
شده است، قیمت بلیت های هواپیما ۲۹ درصد گران شده، این در حالی است 

که تعرفه های ورود موتور و قطعات هواپیما و موارد مصرفی از نرخ ۴ هزار 
و ۲۰۰ تومان به نرخ دلار تالار دوم که بیش از ۴۰ هزار تومان است افزایش 
یافته و همه اینها در شرایطی است که هم زمان قیمت جهانی موتور و قطعات 
هواپیما افزایش یافته اســت. وی اعلام کرد: عدم حمایت دولت از افزایش 
قیمت بلیت هواپیما باعث شده است خسارت بر صنعت هوایی بیشتر شود و 
دوره انتظار تهیه بلیت افزایش یافته و در برخی مسیرهای پر تردد تا یک ماه 
هم رسیده است. اسعدی سامانی گفت: پیش بینی می کنیم در ایام تابستان 
که تقاضای سفر افزایش می یابد و مسافرت نسبت به بهار در سه ماه آینده 

رشد دارد، به شدت با کمبود بلیت مواجه شویم.
به گفته وی، بخش عمده تامین ارز شرکت ها از بازار آزاد و با قیمت بیش از 
۵۰ هزار تومان است. همزمان قیمت خرید خدمات شرکت های هواپیمایی از 
سایر شرکت ها مثل خرید »کترینگ«، »هندلینگ« و »خدمات فرودگاهی« 
به ۲ برابر رسیده و باعث شده است شرکت ها در شرایطی نامناسبی قرار گیرند 
و پروازهای داخلی با ضرر انجام شود و همزمان به علت عدم نقدینگی کافی 
برای خرید قطعات، هواپیماهای بیشتری با کسری قطعات زمین گیر شوند. 
در این شرایط واسطه گری و شبکه توزیع و فروش چارتری افزایش یافته که 
این هم در کمبود عرضه و عدم دسترسی مردم به بلیت هواپیما تاثیر گذار 

است در نهایت سود فروش نیز به جیب ایرلاین ها نمی رود.
اما جعفر یازرلو، سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری درباره محدودیت 
ظرفیت پروازها و نایاب بودن بلیت هواپیما را از زمان اعلام افزایش نرخ ۲۹ 
درصدی بلیت های پرواز رد کرد و گفت: از زمانی که افزایش نرخ ۲۹ درصدی 
به شرکت های هواپیمایی ابلاغ شده است همه ایرلاین ها از این دستورالعمل 

قیمتی تمکین کرده اند. این موضوع که می گویند بلیت وجود ندارد و عرضه 
کاهش پیدا کرده است، صحت ندارد و ما طبق روال سابق در حال خدمات 

رسانی به مسافران هستیم.
وی ادامه داد: ما از بازه ۳۰ اردیبهشت تا ۵ خرداد گذشته ۲۰۰۱ پرواز نشست 
و برخاست در فرودگاه مهرآباد داشتیم که امسال در همین بازه به ۲۰۲۱ 
پرواز رسیده ؛ سوال من این است که اگر پروازها انجام نمی شود پس چه 
کسی سوار این هواپیماها می شود؟ تمام پروازها از صبح زود تا پاسی از شب 
فول می پرند اما اینکه مردم می گویند بلیت پیدا نمی شود، دلیلش کاهش 
ظرفیت پروازها نیست، به طور کلی ناوگان هواپیمایی نسبت به سایر ناوگان 
های حمل و نقل کشور یک ناوگان محدود است و ما همیشه در طول تمام 
این سال ها محدودیت عرضه با تقاضای بالا داشــته ایم و موضوع تازه ای 

نیست. بله قبول دارم عرضه متناسب با تقاضا نیست.
یازرلو نیز در این خصوص که آیا ایرلاین های داخلی موفق خواهند شد به 
خواسته خودشان یعنی افزایش صددرصدی بلیت ها برسند، گفت: فکر 
نمی کنم این موضوع اتفاق بیافتد. البته اعضای انجمن شرکت هواپیمایی 
ناراحت هستند و گلایه دارند که البته به حق است، چون هزینه هایشان 
هزینه های ارزی است و قانونا ما باید نرخ آزادسازی را باید داشته باشیم اما 
مصوبه هیات سران سه قوه تاکید دارد که ستاد تنظیم بازار متولی تعیین نرخ 
قیمت است. لذا من بعید می دانم شرکت های هواپیمایی نخواهند با تمام 
ظرفیت خودشان کار کنند چرا که در ۲۲ ماهی که ما هیچ افزایش نرخی 
نداشتیم همین شرکت ها با تمام توان پای کار آمدند و مردم را در اربعین و 

نوروز با تمام توان جابجا کردند.

شهرداری ها مکلف به شناسایی خانه های خالی شدند

وضعيت بازار چيني و بلور نامطلوب است

عرضه بليت هواپيما متناسب با تقاضا نيست
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بررسی قیمت خودروهای داخلی و مونتاژی در 
بازار آزاد نشان می دهد، روند کاهشی قیمت ها 
همچنان ادامه دارد. بررســی بــازار خودرو در 
روزهای اخیر نشــان می دهد مصوبه شــورای 
رقابت مبنی بر برخورد تعزیری با گران فروشی در 
خودروهای مونتاژی، تاثیر خود را بر بازار خودرو 
نشــان داده و شــاهد افت قیمت این خودروها 
هســتیم. به طوری که امروز هر دستگاه تیگو۸ 
پرومکس با افت ۸۰ میلیون تومانی به سه میلیارد 

و ۸۰ میلیون تومان رسید.
همچنین در گروه ام وی ام، هر دستگاه تیگو ۸ 
پرومکس با ثبت کاهش ۵۰ میلیون تومانی به ۲ 
میلیارد و ۷۲۰ میلیون تومان رسید. X۵۵ پرو نیز 
افت مشابه ۵۵ میلیون تومانی تجربه کرد و یک 

میلیارد و ۴۳۰ میلیون تومان قیمت خورد.
 X۲۲ در این گــروه، در روز جاری هر دســتگاه 
پرو اتوماتیک با افــت ۲۵ میلیون تومانی، آریزو 
۵ با افت ۳۵ میلیون تومانی، آریزو ۵ اســپورت 
کاهش ۳۵ میلیون تومانی، آریزو ۶ پرو افت ۲۰ 
میلیون تومانی، تیگو IE( ۷( کاهش ۴۰ میلیون 
تومانی، تیگو ۷ پرو افت ۲۰ میلیون تومانی، تیگو 
۸ پرومکس )IE( کاهــش ۴۰ میلیون تومانی، 
فونیکــس FX )۱.۵( کاهش ۳۰ میلیون تومانی 
و فونیکس FX)۱.۶( افــت ۴۰ میلیون تومانی 

مواجه شد.
 در گروه کرمان موتور، بیشترین افت قیمت با ۳۰ 

میلیون تومان متعلق به کی ام سی K۷ بود و این 
خودرو ۲ میلیارد و ۲۰ میلیون تومان ارزشگذاری 
شد.  همچنین کی ام سی K۷ با افت ۲۵ میلیون 
تومانی به یک میلیــارد و ۷۹۵ میلیون تومان و 
جک S۵ با همین میزان افت قیمت یک میلیارد 

و ۵۷۵ میلیون تومان قیمتگذاری شد.
 در این گروه، جک J۴ افت ۱۰ میلیون تومانی، 
جک S۳ کاهش ۲۰ میلیون تومانی و کی ام سی 
T۸ کاهش ۱۵ میلیون تومانــی تجربه کرد.  در 
گروه بهمن، بیشترین افت قیمت مربوط به سدان 
ریسپکت با ۳۵ میلیون تومان بود و یک میلیارد 
و ۴۱۰ میلیون تومان قیمت خورد. در این گروه 
فیدیلیتی هفت نفره با کاهش ۳۰ میلیون تومانی 
به یک میلیارد و ۸۹۰ میلیون تومان رســید و 
دیگنیتی پرســتیژ نیز افت ۳۰ میلیون تومانی 
تجربه کرد و ۲ میلیــارد و ۲۷۰ میلیون تومان 

ارزشگذاری شد.
 بنابراین گزارش، قیمت انواع خودروهای تولید 
داخل در بــازار نیز با کاهش همراه بوده اســت 
به طوری که قیمت سورن پلاس )تیپ ۱( ۵۶۶ 
میلیون تومان، دنا پلاس توروبو اتوماتیک ۸۸۵ 
میلیون تومان، پژو پــارس ۵۴۶ میلیون تومان، 
پژو ۲۰۶ )تیــپ ۲( ۵۲۲ میلیــون تومان، پژو 
 S ۲۰۷ اتوماتیک ۸۸۰ میلیون تومان، ســاینا
۳۵۸ میلیــون تومان و کوییــک ۳۴۵ میلیون 

تومان است.

در سال ۱۴۰۱ سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل از 
کل بیکاران ۴۰ درصد بوده است. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که این رقم نسبت به سال قبل 
از آن ۰.۳ درصد کاهش داشته است. طبق فرهنگی که 
در جامعه ما مرسوم است معمولا خانواده ها و همچنین 
سیستم آموزشی کشــور فرد را در یک راه خط کشی 
شده و محدود مجبور می کند تا مقاطع بعد از دیپلم را 
نیز مانند مدرسه بگذراند. حالا فرد دیگر یک نوجوان 
نیست و حداقل چهار سال از عمر خود را برای گرفتن 
مدرک تحصیلی و فارغ التحصیل شدن از دانشگاه با 

مدرک کارشناسی صرف کرده است.
حالا یک کارشناس در رشته خودش است و احتمالا 
بدون شغل یا درآمدی جایگاه اجتماعی خود را بسیار 
بالاتر می بیند. زیرا لیسانس یا فوق لیسانس داشتن 
در جامعه ما یک مزیت محســوب می شــود و صرفا 
مورد خطاب قرار دادن فــرد با القاب دکتر یا مهندس 
توقعات شــغلی فارغ التحصیل را بالا می برد. بهترین 
راهکار حل این مشکل و جلوگیری از بیکاری این قشر، 
برقراری ارتباط پویا بین دانشگاه و بازار کار است. یعنی 
دانشگاه ها مقدار پذیرش خود را در رشته های مختلف 
مبتنی بر نیاز بازار کار در آن رشته در نظر بگیرند. به این 
صورت اختلاف موجود بین تعداد فارغ التحصیلان یک 
رشته با نیاز بازار کار در جامعه به پایین ترین حد ممکن 

خواهد رسید.

مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوی مرکز آمار برای 
ســال ۱۴۰۱، بررســی نرخ بیکاری افراد ۱۵ ساله و 
بیش تر نشــان می دهد که ۹ درصد از جمعیت فعال 
)شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات 
نرخ بیکاری حاکی از آن است که این شاخص، نسبت 
به سال قبل )۱۴۰۰( ، ۰.۲ واحد درصد کاهش یافته 
است. بررسی نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ساله و بیشتر 
فارغ التحصیل آموزش عالی نشــان می دهد ۱۲.۹ 
درصد از جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی 
بیکار بوده اند. این نرخ در بین زنان نســبت به مردان 
و در نقاط روستایی نسبت به نقاط شهری بیشتر بوده 
است. بررسی روند تغییرات این نرخ حاکی از کاهش 
۰.۷ درصدی در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال قبل است.

درسال ۱۴۰۱ ســهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل 
آموزش عالی از کل بیکاران ۴۰ درصد بوده است. این 
سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری به 
نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص 
نشان می ددهد که نسبت به ســال قبل ۰.۳درصد 
کاهش داشته است. در ســال ۱۴۰۱ سهم جمعیت 
شــاغل فارغ التحصیلان آموزش عالی از کل شاغلان 
۲۶.۷ درصد بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به 
مردان و در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر 
است. بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد که 

نسبت به سال قبل ۰.۹ درصد افزایش داشته است.

رئیس انجمــن ملی خرما گفت: بــا وجود تمام 
مشکلاتی که در سال های گذشته صنعت خرمای 
ایران با آن مواجه بوده در سال های گذشته بین 
۲۰ تا ۳۰ درصد از تولیدات کشور در این حوزه 

صادر شده است. 
محسن رشــید فرخی اظهار کرد: ایران در حال 
حاضر با تولید ســالانه بیش از یــک میلیون و 
۳۰۰ هــزار تــن خرمــا دومین تولیــد کننده 
 بزرگ این محصول در ســطح جهان به شــمار 

می رود.
به گفته وی در حال حاضر بازار صادراتی خرمای 
ایران به عدد ســالانه حدود ۴۰۰ میلیون دلار 
رســیده اســت که می تواند با یک برنامه  ریزی 
درست به یک میلیارد دلار برسد .رئیس انجمن 
ملی خرما با اشــاره به حفظ تولید فعلی خرما با 
وجود تمام مشکلاتی که این بخش با آن مواجه 
بوده توضیح داد: یکی از مسائلی که ما با آن مواجه 
هستیم استفاده نکردن از توان بخش خصوصی 
و مشــورت نگرفتن از آنهاســت از این رو گاهی 
تصمیماتی گرفته می شــود مانند ممنوعیت یا 
محدودیت صادرات خرما که بــه بازار صادراتی 

کشور آسیب وارد می کند.
رشــیدفرخی ادامــه داد: یکــی از اصلی ترین 
مسائل در هر سال مربوط به مدیریت بازار خرما 
در آســتانه ماه رمضان اســت. دولت معمولا با 
برخی محدودیت ها قصــد دارد قیمت را پایین 
نگه دارد، اما ما در ســال های اخیــر دیدیم که 
با ورود انجمن ملــی و مدیریت بــازار در کنار 
 تامین نیاز داخلی تــوان صادراتی کشــور نیز 

حفظ شد.
رئیس انجمن ملــی خرما با بیــان این که برای 
بالا بردن میــزان صــادرات باید بــه صنایع با 
ارزش افــزوده بالاتــر فکــر کرد توضیــح داد: 
با توجه بــه معضــل کم آبی که سراســر ایران 
از جمله اســتان هایی که در آنها خرما کشــت 
می شــود را در بر گرفته ما نظرمان این اســت 

کــه باید به جــای افزایــش کشــت و افزایش 
واحد ســطح به ســراغ صنایع پایین دســتی 
 برویم کــه می تواند به افزایــش درآمد ما منجر 

شود.
وی با اشــاره به حضــور فعــالان صنعت خرما 
در نمایشــگاه بزرگ صنایع غذایــی ایران که 
در روزهــای پایانی خردادماه برگزار می شــود 
بیــان کرد: مــا چه در حــوزه ماشــین آلات و 
زیرســاخت های صنعتــی و چــه در تولیدات 
بــا ارزش افــزوده بــالا دســتاوردهای قابــل 
توجهی داشــتیم کــه در این نمایشــگاه قطعا 
معرفی خواهند شــد. اســتفاده از توان بخش 
خصوصی و توســعه فعالیت هــا در بخش های 
 روزآمد می تواند به نفع صنعت خرمای کشــور 

تمام شود.
در ادامه این نشست آرزو جمالی - مدیرکل امور 
استان های اتاق بازرگانی ایران - نیز از پیگیری 
سیاست های کلان صادراتی کشور در حوزه خرما 
خبر داد و گفت: اتاق بازرگانی به عنوان بخشی 
از مسئولیت خود در این ســال ها تلاش کرده با 
در نظر گرفتن مشــوق  و فراهم کردن مقدمات 
حضور در نمایشــگاه ها به شــرکت های تولید 
کننده ای که توان صادرات دارند خدمت رسانی 
کنند و در ایــن زمینه همکاری هــای خوبی با 
 انجمن ملی خرما برای معرفی این بخش صورت 

گرفته است.
در بخش دیگــری از این نشســت هادی مقدم 
- نائــب رئیــس انجمن ملــی خرمــا - نیز از 
ظرفیت قابل توجه این صنعت بــرای ارزآوری 
برای کشــور ســخن گفت و افزود: ما معتقدیم 
با فعال کردن ظرفیت هــای بخش خصوصی و 
بالابردن بهــره وری می توان انتظار داشــت که 
درآمدها در این صنعت به شــکل جدی افزایش 
پیدا کند و حتــی خرما در حوزه هایــی بتواند 
 مانند درآمد نفت برای کشــور ارزش افزوده به 

وجود آورد.

رئیس اتحادیه مشــاوران 
امــلاک تهــران، نقــش 
مشاوران املاک در افزایش 
تــورم حــوزه مســکن را 
تکذیب کرد و گفت: درباره 
اینکه مشاوران املاک با زد و بند با فروشنده، ملک 
را با قیمتي بالاتر مي فروشــند به شــخصه چیزي 
نشنیده  ام، اما ناظران و بازرسان اتحادیه اگر با چنین 
موضوعي مواجه شوند، قطعاً واکنش لازم را نشان 

خواهند داد.
کیانوش گودرزي، رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران درباره رفتار منفعت طلبانه برخي از مشاوران 
املاک اظهار داشــت: قیمت خانه به خوديِ خود 
گران تر از حد تصور است و اگر به هر دلیلي خریدار 
ملزم به پرداخت مبلغ بیشتري باشد، به هیچ وجه 
قابل قبول نیســت و اتحادیه چنین اجــازه اي را 

نخواهد داد.

رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهــران در ادامه 
گفت: اینکه مشاوران املاک بخواهند به هر طریقي 
سوءاستفادهاي داشته باشــند، چیزي نیست که 
بتوانیم نســبت به آن بي توجه باشیم. همین الان 
کمیسیون بازرسي در مناطق مختلف تهران داریم 
که فعالیت مشــاوران املاک را بــه صورت دقیق 
رصد مي کند که این بررسي هم شامل واحدهاي 
مجاز پروانه دار و هم بي پروانه ها مي شــود .البته 
اگر شکایتِ شــاکي خصوصي در میان باشد، حتي 
ممکن است که کار به پلمپ واحد املاکي هم برسد، 
اما اینکه قاطبه مشــاوران امــلاک را متهم به بي 
اخلاقي براي درآمد بیشتر کنیم، از طرف اتحادیه 

پذیرفتني نیست.
وي دربــاره ازدیاد واحدهاي مشــاوران املاک در 
سطح تهران اظهار داشت: اتحادیه براي ارائه جواز 
به مشاوران همه اسناد و مدارک را به دقت کنترل 
میکند و احراز هویت و بازرســي هاي لازم را انجام 
مي دهیم تا اشتباهي رخ ندهد. البته نظارت اتحادیه 
نظارت پســین« اســت، یعني بعد از صدور مجوز 

فعالیت، مشاوران را رصد مي کنیم که البته این کار 
ما را سخت کرده است. اما اینکه گفته مي شود، بعد 
از گراني مسکن همه مشاغلان به سمت معاملات 
املاکي مي آیند، صحت ندارد. در واقع صداي دهل 
از دور خوش است و اینطور نیست که با یک مجوز 
مشاوره املاک اتفاق بزرگي براي درآمد اقتصادي 
افراد به وجود بیاید .این شایعه در حالي مطرح مي 
شــود که املاکي ها همین الان رکود را تحمل مي 
کنند و خرید و فروش قابــل توجهي صورت نمي 
گیرد. مگر یک مشاور در سال چند قرارداد مي بندد 

که افراد براي ورود به این کار حریص شوند؟
گودرزي درباره شرایط لازم براي اخذ جواز مشاوره 
املاک توضیح داد: مشکل ما هم همین است که در 
هنگام صادر کردن جواز، کارشناســي لازم صورت 
نمي گیرد و حدود هم رعایت نمي شود. البته همه 
مي توانند براي سند املاکي خود اقدام کنند، چرا 
که سختگیري موجب فســاد مي شود. با این حال 
همه باید در لواي قانون بتوانند وارد این کار شوند. 
درباره روي آوردن مردم به این صنف نیز باید بگویم، 

طبق آمار از شش سال پیش حدود ۲۰۰ مشاور به 
مشاوران املاک کشور افزوده شده است.

رئیس اتحادیه صنف مشــاوران املاک تهران در 
بخش دیگري از ســخنان خود دربــاره راه اندازي 
سامانه اي از سوي دولت براي انجام معاملات ملکي 
میان موجر و مستاجر به صورت رایگان، که آینده 
شغلي مشــاوران املاک را با مخاطره مواجه کرده 
اســت نیز گفت: قبل از هر نکتــه اي باید بگویم، 
این طرح فقط براي رهن و اجاره اســت و شــامل 
خرید و فروش نمي شــود. با این حال اتحادیه به 
این طرح ایراد زیــادي را وارد کرده اســت، یعني 
وقتي سامانه اتحادیه مشــاوران املاک از فعالیت 
واحدهاي غیرمجاز جلوگیري مي کند، به چه دلیل 
مي خواهید درآمد حــدود ۲ میلیون نفري را که از 
این راه ارتزاق مي کنند، کم کنید و بار منفي را روي 

دوششان بگذارید.
وي با بیان اینکه راه اندازي این سامانه از سوي دولت 
هرج و مرج حوزه مسکن را در فضاي مجازي موجب 
مي شود، گفت: به جاي این کارها باید سامانه فعلي 
املاک و مســتغلات تقویت شــود تا از این طریق 
قانونمندي بیشتري را شــاهد باشیم. گودرزي در 
پایان گفت: اینکه بخواهیم در لواي ســاماندهي و 
قانونمداري، فضا را براي بي انضباطي فراهم کنیم 
و هزینه هاي گزافي را موجب شویم، به هیچ وجه 

پذیرفتني نیست.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

زدوبند مشاوران املاک با فروشنده ملک کذب است

هرج و مرج بازار مسکن در فضاي مجازي
ریزش قیمت  خودرو دوباره شدت گرفت

کاهش قيمت خودروهای داخلی و مونتاژی

سهم ۴۰ درصدی فارغ التحصيلان از کل بيکاران 

۳۰ درصد از خرمای ایران صادر می شود
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استفادهقماربازانازکارتهایبانکیاجارهای
رئیس پلیس فتا فراجا گفت: اکثر قمار بازان اینترنتی از درگاه های غیررسمی و 
شماره کارت های اجاره ای استفاده می کنند. سردار وحید مجید رئیس پلیس فتا 
در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تسنیم با اشاره به اقدامات پلیس، قوه 
قضائیه و بانک مرکزی در راستای جلوگیری از قمار سازمان یافته اینترنتی اظهار 
کرد: اقداماتی که قوه قضائیه و بانک مرکزی با همراهی پلیس فتا داشته است باعث 

کاهش چشمگیر قمار اینترنتی در کشور شده است.
وی با بیان اینکه ریشــه اکثر قمارهای اینترنتی در خارج از کشــور است، گفت: 
اقدامات زیرساختی انجام شــده باعث کاهش جذب و تبلیغات قمار اینترنتی در 
فضای مجازی شده است البته در این زمینه افراد زیادی هم شناسایی و دستگیر 
شده اند. رئیس پلیس فتا فراجا بیان کرد: در ماه های گذشته فردی که از راه قمار 
اینترنتی، گردش مالی هزار میلیارد تومان داشت در یکی از استانها شناسایی شد 

و به ارتباطش با دو نفر در کشورهای همسایه اعتراف کرد.
مجید با بیان اینکه وقوع جرم قمار اینترنتی در ســال 1402 صددرصد کاهشی 
بوده است، گفت: امســال حدود 11 پرونده کثیرالانتشار قمار مختومه شد و در 
همین راستا 134 متهم دستگیر شدند. وی در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
آیا نمی شــود قماربازان اینترنتی را از گردش مالی آنها شناســایی کرد، گفت: 
 اکثر این افراد از درگاه های غیررســمی و شــماره کارت های اجاره ای استفاده 

می کنند.

با حضور وزیر ارتباطات؛
نخستینهمایشونمایشگاهصنعتپستافتتاحشد

نخستین همایش و نمایشــگاه صنعت پســت، تجارت الکترونیک، لجیستیک 
هوشمند و صنایع وابســته روز دوشــنبه با حضور وزیر ارتباطات، معاونان وزیر 
ارتباطات و رئیس کمیســیون صنایع مجلس شورای اسلامی افتتاح شد. در این 
نمایشگاه همه زیست بوم صنعت پست گردهم خواهند آمد تا ضمن تبادل دانش 
میان بازیگران فعال این حوزه، بازدیدکنندگان نیز با دستاوردهای مهم این صنعت 

آشنا شوند.
اکوسیستم پست مرکز توجه این نمایشگاه خواهد بود و سعی شده با رویکردی 
تعاملی سعی جنبه های مختلف هوشمندسازی ، دیجیتال مارکتینگ ، سهولت 
در انجام خدمات و سرعت عمل در معرض دید مخاطبان قرار خواهد گرفت. این 
نمایشگاه از امروز لغایت 11 خرداد ماه 1402 در مصلای تهران برگزار می شود و 
بستری جذاب و منحصر برای عرضه جدیدترین فناوری ها، برترین دستاوردها و 

هوشمندانه ترین خدمات است.
آشنایی با زیســت بوم صنعت پســت با یکدیگر، تعامل شــرکت های داخلی با 
شــرکت های خارجی، عرضه توانمندی ها و ظرفیت های پست و انتقال تجربه و 
استفاده از دانش مدیران از جمله اهداف این نمایشــگاه است. از موضوعات این 
نمایشگاه می توان به تجارت الکترونیک و خدمات پستی، اتوماسیون و سامانه های 
پستی، سیستم های لجستیکی هوشمند و فناوری های مرتب سازی و جابه جایی 

بسته ها اشاره کرد.

استقرار۱۲۰شرکتدانشبنیاندرشهرکهاونواحیصنعتی
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران گفت: ســال 
گذشته بیش از 120 شــرکت دانش بنیان در شهرک ها و نواحی صنعتی مستقر 
شــدند و به بیش از 300 شــرکت توانمند مســتقر در این نواحی در راســتای 
 دانش  بنیان شدن مشــاوره داده ایم که با ارتقای فناوری، توانستند دانش بنیان 

شوند.
علی رســولیان رئیس هیئــت مدیره و مدیرعامل ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران در همایش ملی نقش مدیران اقتصادی در پیشبرد 
اهداف اقتصاد مقاومتی )اجلاس سراسری رضایتمندی مشتری(، افزود: حمایت 
از تولید از مسیر توانمندسازی و تقویت بخش خصوصی می گذرد، تداوم این مسیر 

منجر به اشتغال زایی پایدار و توسعه همه جانبه خواهد شد.
 رسولیان گفت: سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران دو وظیفه مهم 
تأمین زیرساخت های لازم برای تسهیل فعالیت سرمایه گذاران و صنعتگران در 
شــهرک ها و نواحی صنعتی و حمایت از صنایع کوچک و متوسط )SME( را بر 
عهده دارد، حمایت از SME ها در ۸۵ محور حمایتی دنبال می شــود و در حوزه 
تأمین زیرساخت ها توازن منطقه ای اهمیت بسیاری دارد که با اولویت ویژه ای در 

دستور کار است.
 رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، ادامه داد: ایجاد شهرک های صنعتی تخصصی بر اساس آمایش سرزمینی 
نیز با اولویت ویژه دنبال می شــود، در این راســتا شــهرک های تخصصی نظیر 
 شــهرک های فناوری، پوشــاک، دانش بنیان و... در حال ایجاد است و یا احداث 

شده است.
وی نــگاه ویژه به شــرکت های پیشــران و برنامه ریــزی برای اســتقرار آن ها 
در شــهرک ها و نواحی صنعتــی را یکی از اولویت های این ســازمان دانســت 
و گفــت: حمایــت از رســوخ فنــاوری و تبــادل فنــاوری بــا کشــور های 
توســعه یافته در این راســتا در دســتور کار اســت تا با به همرســانی کســب 
 و کارهــا، صنایــع کوچــک و متوســط )SME( کشــورمان توانمند تــر

 شوند.
 رسولیان، به برخی از این تبادل فناوری ها اشــاره کرد و افزود: تبادل فناوری با 
جمهوری چک را شــروع کرده ایم، با کشــور آلمان نیز تفاهم های بسیار خوبی 
داشــته ایم، با ترکیه و چین نیز به توافقات خوبی رســیده ایم کــه همه این ها 
ارتقاء فناوری در بنگاه های کوچک و متوســط و به هم رســانی کســب و کار ها 
را به ارمغــان می آورد. وی همچنین گفت: از حضور و مشــارکت شــرکت های 
کوچک و متوسط )SME( در نمایشــگاه های بین المللی دنیا حمایت می کنیم، 
 پاویون هایی را در نمایشگاه های معتبر برای تقویت حضور شرکت های ایرانی ایجاد 

خواهیم کرد.
 رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، همچنین حمایت از دانش بنیان شدن بنگاه های کوچک و متوسط توانمند 
را یکی دیگر از اولویت ها دانست و افزود: به صنعت به گونه ای متفاوت نگاه خواهیم 
کرد، همانگونه که کشور هایی که سطح فناوری بالاتری دارند به شکلی متفاوت به 

حوزه صنعت نگاه می کنند.
 گفتنی اســت؛ هفتمین همایــش ملی نقش مدیــران اقتصادی در پیشــبرد 
اهداف اقتصاد مقاومتی )اجلاس سراســری رضایتمندی مشــتری( یکشــنبه 
هفتــم خــرداد در مرکــز همایش هــای بین المللی صدا و ســیما بــا حضور 
کارآفرینان، اندیشــمندان، دانشــگاهیان، مدیران ارشــد و عالی رتبه دولتی و 
 خصوصی، مشــاوران، مســئولان و نمایندگان دولت و مجلس شورای اسلامی 

برگزار شد.
 علی رســولیان معاون وزیر صمــت و مدیرعامل ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران، »محمدمهــدی برادران« معــاون صنایع عمومی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، »هادی قوامی« معــاون امور حقوقی و مجلس 
وزارت امــور اقتصادی و دارایی، »ســارا فلاحی« عضو کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شــورای اســلامی و »غلامرضا مرحبــا« نماینده 
 آســتارا در مجلس شــورای اســلامی در این همایش به عنــوان مهمان ویژه 

حضور داشتند.

اخبار

معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شکوفایی از برنامه صندوق 
برای افزایش پایگاههای جدید 
صادراتی دانــش بنیان هادر 
1402 به ویژه در کشورهای 
منطقه و همســایه خبر داد.  ســیاوش ملکی فر برنامه 
صندوق نوآوری برای رشد صادرات محصولات فناوری 
و توســعه پایگاه های صادراتی در خارج کشور در سال 
1402 را تشــریح کرد و گفت: صنــدوق در این حوزه، 
3 گروه ابــزار دارد؛ گروه ابــزار اول به توانمندســازی 
صادراتی مربوط می شــود مثل بالا بردن هوشــیاری 
صادراتی، افزایش توانمندی های لازم برای صادرات مثل 
آموزش ها، مشــاوره های صادراتی، دریافت استاندارها، 

تاییدیه ها و گواهینامه ها.
معاون توســعه صندوق نــوآوری و شــکوفایی افزود: 
شــرکت های دانش بنیانی که می خواهنــد وارد بازار 
صادراتی شوند بعضاً اســتاندارهای آن کشورها را باید 
داشته باشند مثلًا باید استاندارد CE را داشته باشند و یا 
آن دسته از شرکت هایی که می خواهند دارو تولید کنند، 

حتماً باید استاندارد JP را اخذ کنند.
ملکی فر خاطرنشــان کرد: بحث بعدی، بحث مالکیت 

فکری است. شرکتی که می خواهد وارد بازارهای خارجی 
شــود، باید حتماً از حفاظت از مالکیت فکری خودش 
اطمینان حاصل کند که ما در این زمینه در بخش اعطای 
نشــان تجاری، طرح صنعتی و اختــراع یا همان پتنت 

حمایت بلاعوض از شرکت ها داریم.
وی ابــزار دوم صندوق برای حمایت از رشــد صادرات 
محصولات فناوری را »شــبکه سازی صادراتی« عنوان 
کرد و گفت: شبکه ســازی صادراتی یعنی یک شرکت 
دانش بنیان بتواند مشتریان بالقوه خود را پیدا کند، وارد 
مذاکره شود و بتواند محصولش را به فروش برساند و در 
این مسیر شریک و یا ســرمایه گذار پیدا کند و یا برای 
فروش محصولات خود برای ایجــاد نمایندگی رایزنی 
کند، چرا که گاهی اوقات شرکت ها خودشان محصول 
را می فروشند و یا در مناقصه ها شرکت می کنند و یا به 
دستگاه دولتی می فروشــند و یا به یک خریدار دیگری 
نمایندگی می دهند؛ ما در این بخش ابزار نمایشــگاه ها 
را داریم. شرکتها می توانند محصولات خود را به نمایش 
بگذارند و از ســوی دیگر نیز هیأت تجــاری به مقصد 
کشــورهای دیگر اعزام می کنیــم و هیأت ها پذیرش 

می کنند.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شــکوفایی ادامه داد: 
همچنین در زمینه پایگاه های صادراتی در حال حاضر 
در چند کشور دنیا این پایگاه ها اکتیو شدند و محصولات 
دانش بنیان ایرانی را به فروش می رسانند و به نیابت از 

ما وارد بازاریابی و مذاکره می شــوند. ملکی فر از برنامه 
صندوق برای افزایش کارگزاران به ویژه در کشــورهای 
منطقه و همسایه خبر داد و گفت: اگر کسی توانمندی 
دارد و می توانــد کار پایــگاه صادراتی در کشــورهای 
همســایه و منطقه انجام دهد، حتماً اطلاعاتش را با ما 

در میان بگذارد.
وی ادامه داد: بعد از اینکه شبکه سازی اتفاق افتاد، نوبت 
به تأمین مالی صادراتی می رســد؛ یعنی ما تسهیلات 
دهیم و سرمایه گذاری کنیم با این هدف که شرکت ها 

محصول را بعد از قرارداد بفروشند که در این زمینه انواع 
و اقسام سرمایه گردش و تولید صنعتی و… را داریم.

وی افزود: در این راستا در حال تلاش هستیم یک سری 
کارگزاران صادراتی را با شرکت ها شــبکه کنیم؛ مثلًا 
برخی کارگزاران می توانند به انتقــال ارز کمک کنند. 
به زودی ســمیناری برگزار می شــود و در این سمینار 
یکی از شــرکت ها که امکان انتقال ارز از چند کشــور 
 دنیا فراهم کرده را به شــرکت های دانش بنیان معرفی 

خواهیم کرد.

معاونصندوقنوآوریمطرحکرد؛

افزایش پایگاه های جدید صادراتی دانش بنیان ها 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: درحال حاضر 
در کشور کسی احساس نیاز به پلتفرم های جهانی مثل 
آمازون و Ebay ندارد؛ چرا که به همت جوانان مستعد 
کشور نسبت به آن ها بی نیاز شــدیم. عیسی زارع پور 
در مراسم افتتاحیه نخستین همایش و نمایشگاه بین 
المللی صنعت پســت،تجارت الکترونیک،لجستیک 
هوشــمند و صنایع وابســته که در شبســتان مصلی 
تهران برگزار شد با اشاره به کسب و کار های اینترنتی 
گفت: همانگونه که قبلا اشــاره شده کسب و کار های 
اینترنتی یا اقتصاد دیجیتال درکشــور ما زودتر شروع 
 شد و ما جزء کشورهای پیشــرو در اقتصاد دیجیتال 

هستیم۔
وی افزود: در حال حاضــر ۹۸ درصد پول ها به صورت 
الکترونیکی جابه جا می شود و درنتیجه پیشرفت این 
فرایند به زیر ساخت ها و مقدمات نیاز دارد. زارع پور با 
اشــاره به اینکه درحال حاضر جزء کشورهای برتر در 
اقتصاد دیجیتال هستیم ادامه داد: اولین نیازمندی های 
اقتصاد دیجیتال زیر ساخت است. نه تنها در شهرها بلکه 

در روستاها جزء چند کشور دنیا هستیم که به اقتصاد 
دیجیتال رسیده است۔

وی ادامه داد: درحال حاضر 4 هزار روســتا به اینترنت 
پرســرعت متصل شــدند یعنی نزدیک ۹2 درصد به 
اینترنت پرســرعت متصل شــدند و تا آخرسال هیچ 
روســتای بالای 20 خانواری نداریم کــه به اینترنت 
دسترســی ندارند۔ وزیر ارتباطات گفت: الحمدالله در 
حوزه سکوها و پلتفرم های داخلی ما جزو کشورهایی 
هســتیم که پلتفرم های بومی خود را داریم و در حال 
حاضر نیاز کشــور در خرید و فــروش برخط از طریق 

پلتفرم های داخلی انجام می شود.
وی در ادامه گفت: لجســتیک قابل اتکا و هوشمند از 
دیگر زیرســاخت های مورد نیاز است و بحث تضمین 
کالا و و حساب امانی هم از موارد مورد توجه است که 
ما موضوع حســاب امانی را پیگیری می کنیم. بخش 
خصوصی در این زمینه اقداماتی انجام داده است اما در 
آیین نامه سال گذشــته بانک مرکزی موظف به ایجاد 

حساب امانی شد.

زارع پور با اشــاره به اینکه به دلیل وجود پلتفرم های 
بومی قوی در حــوزه تجارت الکترونیکی، کســی در 
 Ebay کشور احساس نیاز به خدماتی چون آمازون و
ندارد گفت: ما پلتفرم های بومی قوی در حوزه تجارت 
الکترونیکی داریم و باید به افرادی که برای این موضوع 
تلاش کرده اند، سرداران استقلال کشور گفت. یک عده 
در میدان جنگ جنگیدند تا خاک ما به دشمن نرسد و 
یک عده از جوانان نخبه ما نیز تلاش کرده اند تا در فضای 
مجازی به دشمن نیازمند نشویم و خاکمان را در این 

فضا به آن ها ندهیم.
وزیر ارتباطات گفت: وزارت ارتباطات حامی شــرکت 
های دانش بنیان درحوزه فناوری اطلاعات و زیر ساخت 
و پلتفرم است و به بومی سازی های داخلی توجه بسیار 
داریم. وی افزود: در روز جهانی ارتباطات نمایشگاهی 
ازتجهیزات تولید داخل که در 20 ماه گذشــته بومی 
سازی شده بود داشتیم این موضوع خیلی خوب است 
چرا که درحوزه بومی سازی اولویت های جدیدی انجام 

دادیم و شرکت ها در این حوزه حمایت می شوند.

زارع پور افزود: قابلیت اتصال متقابل بین پیامرسان ها 
راه اندازی شد. این قابلیت خوبی است که درحال حاضر 
در کلاس جهانی اتحادیه اروپــا آن را به قانون تبدیل 
کرده و از ۶ یــا ۷ ماه دیگر در اروپا برای تمام ســکوها 
و پلتفرم های جهانی اجرایی می شــود۔ ما این کار را 
شــروع کردیم. دیگر مردم نیاز ندارند چند پیامرسان 
 در گوشــی خود متصــل کنند بلکه یک پیامرســان 

کافی است۔
وی در ادامه گفت: با اســتفاده از فناوری های جدید 
ازجمله هوش مصنوعی، اینترنت اشیاء و ... امیدواریم 
شاهد پست هوشمند نیز باشــیم. ما فاصله داریم تا به 
پست هوشمند برســیم. باید حداکثر استفاده خود از 
فناوری های نوین را داشته باشیم تا درنهایت خدمت 
قابل اتکا به مردم ارایه بدهیــم. زارع پور به پروژه فیبر 
نوری اشــاره کرد و افزود: در زمینــه فیبر نوری هم تا 
الان سه میلیون و 200 هزار خانوار تحت پوشش فیبر 
نوری قرار گرفتند و در نظر داریم تا پایان سال ۸ الی 10 

میلیون نفر تحت پوشش قرار بگیرند.

وانگ ونتائــو وزیــر بازرگانی چین از ژاپن خواســته 
محدودیت های صادرات نیمه رســانا را متوقف کند و 
آن را یک اشتباه خوانده که قوانین اقتصادی و تجاری 
بین المللی را نقض می کند. جدیدترین اقدام چین برای 
محدودکردن محدودیت هــای صادراتی در مذاکرات 
وانگ با یاسوتوشــی نشــیمورا وزیر بازرگانی ژاپن در 
کنفرانس همکاری اقتصادی آسیا اقیانوسیه مطرح شد.

ژاپن همراه هلند در ماه ژانویه توافق کردند تا محدودیت 
های صادراتی آمریکا در خصوص فروش برخی ابزارهای 
تراشــه ســازی به چین را اعمال کنند و در نتیجه آن 
محدودیت هایی بر صادرات 23 نــوع تجهیزات نیمه 

رسانا سازی برای کشور مذکور وضع کردند.
آمریکا سال گذشــته با هدف کند کردن فعالیت چین 
روی ابر رایانه ها محدودیت هایی وضع کرد. البته ژاپن، 

چین را هدف محدودیت هــای صادراتی اعلام نکرد و 
گفته وظیفه خود برای کمک به برقراری صلح و ثبات 
بین المللی را انجام می دهد. در بیانیه وزارت بازرگانی 
چین نیز آمده است این کشور تمایل دارد برای ترویج 
همکاری های عملیاتی در حوزه های کلیدی اقتصادی 

و تجاری با ژاپن همکاری کند.
جمعه هفته گذشته نیشــیمورا با جینا ریموندو وزیر 

بازرگانــی آمریکا ملاقات کرد و آنهــا درباره عمیق تر 
کــردن همکاری ها درباره تحقیق و توســعه تراشــه 
ها و فناوری های پیشــرفته مانند رایانش کوانتومی 
و هــوش مصنوعی توافــق کردند. البته وانــگ نیز با 
ریموندو و کاترین تای نماینده تجاری آمریکا ملاقات 
 و از سیاســت های اقتصادی و تجاری این کشور علیه 

چین انتقاد کرد.

ایران برای رسیدن به درآمد غیرنفتی ناگزیر است همراه با 
کشورهای جهان به توسعه و صادرات محصولات فناورانه 
روی آورده و در میدان رقابت به دنبال مشتریان قوی باشد. 
ایران از دیرباز اقتصادی مبتنی بر صادرات نفت داشته است؛ 
منبعی محدود که پس از انقلاب و با تحریم های همه جانبه 
غرب و امریکا فروش آن نیز همواره با مخاطراتی همراه بوده 

است.
مســئله صادرات نفتی آنقدر برای کشــور  در حال توسعه 
مااهمیت دارد که مقام معظم رهبری طی بیاناتی در سال 
13۹0 بر صــادرات غیرنفتی تاکید کــرده و فرمودند: » از 
جمله ی کارهائی که باز همت مضاعف را در زمینه ی اقتصاد 
نشان میداد، افزایش صادرات غیرنفتی است. بودجه ی کشور 
ما متأسفانه از ده ها سال پیش به این طرف، وابسته ی به نفت 
است. این روش را همه ی اقتصاددانهای دلسوز رد میکنند؛ این 
روش در کشور ما عادت شده است. نفت را استخراج کنند، 
بفروشند، از پول آن کشور را اداره کنند؛ این شیوه ی غلطی 
است. من سالها پیش این را گفتم که یکی از آرزوهای من این 
است که یک روزی ما بتوانیم کشور را جوری اداره کنیم که 
حتّی اگر لازم بود، یک قطره نفت هم صادر نکنیم و کشور اداره 
شود. این چیزی است که تا امروز پیش نیامده است. البته کار 
آسانی هم نیست، کار بسیار مشکلی است. افزایش صادرات 
غیرنفتی موجب میشود که ما به این هدف نزدیک شویم؛ و 

این کار دارد انجام می گیرد.«
مهمترین گزینه در صادرات غیرنفتی برای ماندن در بازار 
تجارت جهانی صادرات فناوری های پیشرفته است؛ صادرات 
محصولاتی که توقفی در توسعه آن نیست و هر روز نمونه های 
جدیدتری از آن در جهان عرضه می شود. سیاست مداران و 
دانشمندان ایران دریافته اند که برای ماندن در بازار رقابت 
اقتصادی در میانه ی تحولات سریع بین المللی و دور زدن 
تحریم ها باید در مسیر ارتباط اقتصادی در حوزه فناوری با 

کشورهای قوی باشند.

تعامل دســتگاه های اجرایی و دیپلماســی با دانشگاه ها و 
پارک های علم و فناوری دریچه ای به سمت اقتصاد دانش 
بنیان و فناوری های نوین اســت؛ هر چه ایران محصولات 
فناورانه بیشتری برای عرضه داشته باشد بدون شک می تواند 
در پهنه ی گسترده آسیا و حتی اروپا عرض اندام کرده و رقیبی 
جدی برای شرکت های بزرگ جهانی باشد. ایران به لحاظ 
جغرافیایی در منطقه ای قرار دارد که می تواند شریک تجاری 
مقرون به صرفه تری نسبت به کشورهای اروپایی و آمریکایی 
برای کشورهای همسایه و حتی آسیای شرقی باشد. موید 
این موضوع هم حضور کشــوری توســعه یافته و صاحب 
فناوری های نوین همچون روسیه در نمایشگاه فناوری های 

نوین اینوتکس 1402 بود.

مسکو شهریور ماه میزبان شرکت های فناور 
ایران خواهد بود

طالب پور مدیر مرکز تجاری ایران در سن پترزبورگ روسیه 
و طرف تفاهم جهت توسعه روابط تجاری شرکت های ایران 
و روسیه در حاشیه نمایشگاه اینوتکس 1402 در خصوص 
حضور اولین پاویون فدراسیون روسیه تحت مجموعه دولتی 
مرکز صادرات مسکو در این نمایشــگاه گفت: برای اولین 
بار است که 1۵ شرکت فناور روس تحت عنوان پاویون در 

نمایشگاه اینوتکس 1402 حضور یافته اند.
وی با اشاره به اینکه قبلا شرکت های فناور روسی به صورت 
مستقل در نمایشگاه های ایرانی حضور می یافتند، تصریح 
کرد: با توجه به شرایط دو کشور در حال حاضر و عظم مدیران 
دولتی فدراسیون روســیه و دولت مستقل مسکو توصیه 
اکید شده تا شرکت های فناور روسیه در بخش دانش فنی و 

فناوری با شرکت های ایرانی وارد همکاری شوند و امیدواریم 
این دوره ها ادامه داشته باشد.

طالب پور در خصوص حضور شرکت های دانش بنیان ایرانی 
در نمایشگاه های روسیه نیز اظهار کرد: در حال برنامه ریزی 
هستیم تا اوایل شهریور ماه مسکو میزبان شرکت های فناور 
ایران باشد. مدیر مرکز تجاری ایران در روسیه درخصوص 
علت انتخاب مرکز صادرات مسکو گفت: مرکز صادرات مسکو 
به این دلیل انتخاب شده که بالغ بر ۷0 درصد شرکت های 
فناور روسیه در مسکو هستند؛ شهر مسکو بالغ بر ۵2 پارک 
فناوری دارد و 1۷ درصد صادرات فناورانه روسیه از این محل 
انجام می شود. وی با اشــاره به تجربه خوب حضور پاویون 
مســکو در اینوتکس 1402 اظهار کرد: در حال حاضر در 
حوزه زیرساخت فناوری اطلاعات، ارتباطات، برنامه نویسی و 
نرم افزار سخت افزار تجهیزات مهندسی پزشکی دارو تبادل 
اطلاعات و فناوری بین فناوران ایران و روسیه صورت می گیرد 
و امیدواریم این روند پس از نشست های خوب شرکت های 
ایرانی و پارک های فناوری سایر استان ها سرعت بیشتری 

به خود گیرد.
طالب پور یکی از اتفاقات مهم برای روس هــا در این دوره 
وجود مجتمع تخصصی حل اختلاف قضایی شرکت های 
دانش بنیان مستقر در پارک فناوری پردیس بود دانسته و 
ادامه داد: این یک اطمینان خاطر برای شــرکت های فناور 
روس بود زیرا می توانند از خدمات مشاوره حقوقی در فرآیند 
قراردادهایشان استفاده کنند و در همین راستا نیز مذاکرات 
و توافقات مطلوبی با این مجتمع قضایی صورت گرفته است.

مدیر مرکز تجاری ایران در روسیه روابط ایران و روسیه در 
حوزه فناوری را تسهیل شده دانست و افزود: هر پروژه ای در 

حوزه فناوری به مرحله اجرا برسد مورد حمایت جدی مرکز 
همکاری های فناوری و نوآوری ریاســت جمهوری و رایزن 
علم و فناوری ایران در مسکو، قرار خواهد گرفت؛ همچنین 
در ابعاد کوچکتر و ارتباط شرکت های دو طرف با یکدیگر به 

همت پارک فناوری پردیس صورت می گیرد.

شرکت های فناور به کمک تبادلات مالی آمده اند
وی درخصوص چشم اندازهای اقتصادی این تبادلات گفت: 
در حوزه فناوری نوین هم ایران کشور توسعه یافته و پیشرفته 
است هم کشور روسیه ، بدون شک روابط اقتصادی شکل 
گرفته بین این دو کشور در این بخش متمرکز خواهد شد و 
این ظرفیت وجود دارد که بتوانیم برای شروع امسال حداقل 

با بیش از 100 میلیون دلار قرارداد مواجه شویم.
طالب پور با بیان اینکه هر دو کشــور بر روی روابط فناوری 
تاکید دارند، اظهار کرد: حوزه فناوری موجب کمک به نقل 
و انتقلات مالی در امر تجارت ایران و روســیه شده که این 
می تواند به کل تجارت کشور تعمیم پیدا کند. در حقیقت 
بخش هایی که امروز نقل و انتقالات مالی بین ایران و روسیه 
را پوشــش می دهند عموما شــرکت های فناوری هستند 
 و این امر برای ســایر بخش های تجاری ایــران هم مفید 

خواهد بود.
وی درخصوص همکاری دانشگاه های ایرانی با شرکت های 
فناور روســیه گفت: مذاکراتی خوبی با انجمن های علمی 
دانشگاه برگزار شده و در تلاشــیم تا ظرفیت انجمن های 
علمی را تحت قالب مرکز تجاری ایرانی در خارج از کشــور 
معرفی کنیم؛ با توجه به روابطی که با شرکت های فناور روس 
و بخش های حکمرانی فناوری آن ها داریم تلاش می کنیم تا 
خدمت رسان باشیم به نحوی که در اردیبهشت ماه روسای 
دانشگاه های برتر ایران در  روســیه حضور داشتند و امروز 
شاهد هماهنگی در بخش اجرایی و عملیاتی بین دو بخش 

علمی و فناوری دو کشور هستیم.

وزیرارتباطات:

به »آمازون« و »ای بی« نیاز نداریم 
دراقتصاددیجیتالپیشروهستیم

درخواست چین برای توقف محدودیت صادرات فناوری تراشه های ژاپنی

مسیرتجارتغیرنفتیازجادهمسکوخواهدگذشت

قرارداد 100 میلیون دلاری فناوری بین ایران و روسیه

فناوری و 
اطلاعات
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گردشگری

امكان شترسواري، رصد ستارگان، 
موتورسواري و دوچرخه سواري، 
شب نشــيني در كنــار آتش و 
پياده روي روي تپه هاي شن روان؛ 
اينها همه كارهايي است كه مي توان 
در سفر به كوير تجربه كرد. كويرهاي فلات ايران در كنار 
جذابيت كوير، امتيازات منحصربفــرد ديگري از لحاظ 
زمين شناسي دارند كه در كنار ناشناخته بودن آنها، شرايط 

يگانه اي براي گردشگري به وجود مي آورند. 
با وجود موانعي كه بر سر راه كويرگردي ايران وجود دارد، 
پهنه وســيعی از انتخاب اين نوع گردشگري در اختيار 
ماست. مي توان بند پوتين را محكم بست و سر را با چفيه 
پوشاند و به بيابان هاي كمتر ديده شده كوير لوت رفت. لذت 
گردشگري در شرايط سخت را تجربه كرد يا ساك به دست 
گرفت و شبي راحت را كنار آتش در كمپ كويري متين آباد 
به تماشاي ستارگان نشست. بسته به اينكه توانايي فيزيكي 
و جسمي تان چقدر اســت، امكان انتخاب نوع سفر در 
آژانس هاي مختلفي كه در اين زمينه فعال هستند را داريد. 

   شب نشيني آسان در كوير
براي ديدن مناظري كه در عكس نمي شود ديد و تجربياتي 
كه در سفرنامه نمي توان خواند، با صرف هزينه اي ناچيز، 
مي توانيد اقامتي 2 روزه را با جمعي از هم قطاران در اين 

مناطق داشته باشيد. جالب اينجاست كه حتي مي توان 
بدون نگراني در كنار آتش نشست و چاي خورد و از نعمت 

اينترنت WiFi بهره جست و ايميل خود را چك كرد. 
در دامنه كوهستان كركس، بين مسير اصفهان به كاشان، 
شهر تاريخي نطنز قرار دارد كه با ارتفاع 1600 متري از 
سطح دريا، نقطه آغاز دشت كوير است. مرز ميان پستي و 
بلندي فلات ايران. در كنار جاذبه هاي طبيعي، شهر نطنز 
از جذابيت هاي تاريخي فرهنگي هم برخوردار است. از 
اين جاذبه ها مي توان به آتشكده بر جاي مانده از دوران 
ساساني و مســجد جامع متعلق به قرن هشتم هجري 
اشاره كرد. اين مسجد كه روي كانال قنات ساخته شده، 
معمار معروف فرانسوي، آندره گدار را به ستايش خود 

واداشته است. 
در 25 كيلومتري شــمال نطنز و 60كيلومتري جنوب 
شرقي كاشان كمپ متين آباد به عنوان نخستين كمپ 
طبيعي Eco camp  ايران قرار دارد. در ســفر به نطنز 
و كمپ متين آباد امكان شترســواري، رصد ستارگان، 
موتورسواري و دوچرخه سواري نيز وجود دارد. بازديد 
و گشت روي تپه هاي شــن روان، آتشوني )شب نشيني 
در كنار آتش( و بازديد از مســجد جامــع نطنز و حمام 
 WiFi افوشته و آتشــكده را مي توان در كنار اينترنت
رايگان تجربه كرد. چادر هاي مجهز به سيستم گرمايش، 
ســرويس خواب، چــراغ و پريز برق ديگــر امكاناتي 

 اســت كه براي گردشــگران اين تورها فراهم شــده 
است. 

   سفر به شهر »خبيص« براي تجربه اي عميق تر
تلاش براي كسب تجربه اي عميق تر از سكوت و افسون 
كوير، ما را به كويرهاي جنوب شــرقي ايران مي كشاند. 
جايي كه گرم ترين دماي كره زمين در آن ثبت شده است و 
در 6ماه گذشته 2 نفر جان خود را بر اثر انفجار مين از دست 
داده اند. اينجا خبري از اينترنت نيست.  بيابان و كوير لوت 
يكي از ناشناخته ترين نقاط ايران در قسمت جنوب شرقي 
ايران، كلوت ها يا شهر كلوخي لوت را در خود جاي داده 

است. 
كلوت هاي شهداد كرمان از زيباترين مناظر طبيعي دنيا 
هستند كه همه ساله گردشــگران خارجي فراواني را به 
سوي خود مي كشانند. به ويژه در سال هاي اخير كه امكانات 
رفاهي و دسترسي اين منطقه بهبود پيدا كرده است. اين 
منطقه كه به شهر خيالي لوت هم شهرت دارد، چند سال 
پيش از سوي مجله نشنالِ ژئوگرافيك به عنوان چهارمين 

جاذبه طبيعي دنيا انتخاب شده است. 
شهداد شهري در فاصله 100 كيلومتري 

كرمان، مركز اســتان و در 
كناره باختري دشت 

لوت قرار دارد. نام شهداد در گذشته »خبيص« بوده است.  
شــهر جذاب كوتوله ها در منطقه جنوب شرق شهداد 
حكايت از آثاري از سكونت انسان در 3 هزار سال قبل از 
ميلاد دارد. علت نامگذاري شهر كوتوله ها ارتفاع اندك 
خانه هايي است كه طي حفاري هاي گذشته از خاك بيرون 
آمده است. به دليل گرمي هوا ساكنان آن موقع، ارتفاع 
خانه ها را كم در نظر مي گرفتند و قسمتي از بنا را نيز زير 

زمين مي ساختند. 
سكوت مطلق، افقي خطي و آسمان پرستاره كوير امكان 
كسب تجربه اي به ما مي دهد كه شــايد بتوان آن را به 
شــرايط خلق آثاري منحصربفرد در هنر و ادبيات ربط 
داد. از نوشته هاي »دكتر شريعتي« گرفته تا قطعه هاي 

موسيقي اسرارآميز. 
كلوت هاي شهداد را گردشگران به نام شهر اسرارآميز 
كلوت ها مي شناســند. يكي از اين گردشگران در اين 
باره اين طور مي نويسد: »اگر قصد گذر از شهر كلوت ها 
را داريــد بدانيد كه ارواح، تمامي شــرايط را براي گم 

شدن شــما مهيا كرده اند، با صداهايي خيال انگيز و 
صورتك هايي كه شما را احاطه كرده اند، لذا بدون راهنما 
به شهر ارواح نرويد.« او كه اين بيابان را به شهري ساخته 
دست طبيعت تشبيه مي كند، مي افزايد: »معماري زيباي 
شــهر كلوت ها اعم از خيابان بندي، ساختمان سازي، 
ويلا سازي و هر حجمي كه ببينيد توسط دست معمار 
طبيعت ساخته شده است و شايد به جرات بتوان گفت 
كه هيچ معمار ديگري نمي تواند با مصالحي كه طبيعت 
در دست دارد چنين هنرنمايي كند چرا كه مصالح مورد 
مصرف در ساخت اين شهر فقط و فقط خاك، باد و آب 

است.«
پس متناسب با اينكه سفرتان به قصد پناه بردن به سكوت 
كوير براي فرار از زندگي روزمره شهري باشد يا براي تجربه 
وضعيتي منحصربفرد براي شناخت و كشفي عميق تر از 
يكي دو شب فراموشي، مي توانيد مسير خود را به سمت 

شمال يا جنوب دشت مركزي ايران انتخاب كنيد. 

بررسي امكانات موجود در كويرگردي ايران

لذت خواندن ايميل زير آسمان كوير 

اگر لوكس و فوق العاده بودن امكانات 
هتل ها را كنار بگذاريم، شــايد بتوان 
گفت ابعاد  برخي از آنهــا، از عجايب 
هفت گانه ساخته شــده دست انسان 
بزرگ تر است و بيشترين تعداد اتاق را 
دارند. هر زمان كه از هتل صحبت مي شود، فقط به لوكس بودن، 
امكانات بسيار خوب، كيفيت خدمات و ستاره هاي سر در آن 
توجه مي شود، در حالي كه عامل ابعاد، موضوعي است كه بسيار 
كم به آن توجه شده است. هتل ها با ابعاد بزرگ داراي هزاران 
اتاق، سالن هاي بزرگ، رســتوران هاي متفاوت، فروشگاه ها، 
سالن هاي سينما و امكانات بسيار ديگر هستند كه تمام نياز هاي 

مسافران خود را تامين مي كنند. 

   ونتيان، لاس وگاس
لاس وگاس دومين شــهر محبوب جهان، در نوادا واقع شده 
است كه مملو از ســرگرمي ها، گالري ها، موزه ها و پارك هاي 
تفريحي اســت. به همين دليل تعجبي نــدارد كه برخي از 
بزرگ ترين هتل ها نيز در اين شــهر قرار داشته باشند. هتل 
ونتيان در سال 1999 تاسيس شد و داراي 4027 اتاق است 
كه سايز اكثر آنها از سايز اســتاندارد اتاق در هتل هاي ديگر 
بزرگ تر اســت. قيمت هر شــب اقامت در اين هتل 5ستاره 
حداقل 167 دلار است. البته يك هتل كوچك ديگر درست 
در كنار ونتيان قــرار دارد كه مجموع اتاق هــای اين 2 هتل 

7000 عدد است. 
اين شهر هر ســاله پذيراي بيش از 30 تا 40 ميليون توريست 
است. براي اين منظور، لاس وگاس داراي چندين هتل است. 
بدون هيچ گونه تلاشــي براي مقايســه، هر هتل لاس وگاس 
متناسب با تقاضاي هر مشتري، چه فرد خسيس باشد، چه ول 

خرج يك قيمت ارائه مي دهد. 

   ام جي ام گرند، لاس وگاس
كمپاني  ام جي يك كمپاني انگليســي توليدكننده خودروهاي 
اسپرت اســت كه در دهه 20 ميلادي شكل گرفت. شهرت اين 
برند بيشــتر به دليل توليد خودروهاي اســپرت دو نفره روباز 
بود اما در حال حاضر اين كمپاني صاحب يكــي از بزرگ ترين 
هتل هاي لاس وگاس اســت كه جزو اقامتگاه هاي اين شركت 
محسوب مي شود. اين هتل داراي بيش از 5100 اتاق و 30 طبقه 
است همچنين يك ساختمان اسكاي لافت 2 طبقه براي اجاره 
سوئيت هاي خاص در كنار خود دارد كه مجموع اتاق ها را به 6800 
عدد مي رساند. طراحي و خدمات اين هتل چندين بار موفق به 
دريافت جايزه بهترين هتل فوربز و AAA Diamond شده است. 

   گنتينگ هايلند، مالزي
گنتينگ يكي از شهر هاي تفريحي و توريستي مالزي محسوب 
مي شود كه پر از هتل و اقامتگاه تفريحي است. در مجموع 10 
هزار اتاق براي اقامت  مهمانان و مسافران در اين شهر قرار دارد 
يكي از هتل هايي كه از نظر ابعاد بســيار بزرگ است، گنتينگ 

هايلند مالزي است. طراحي اين هتل 3 ستاره بسيار رنگارنگ و 
شاد است و در نزديكي پارك تفريحي گنتينگ واقع شده است. 
مجموعه گنتينگ با 5 هتل متفاوت از يك مجموعه با بيش از 10 
هزار اتاق يكي از بزرگ ترين مجموعه هتل هاي جهان است. در 
اين مجموعه پارك بازي در فضاي باز و همچنين پارك بازي در 
فضاي بسته وجود دارد. تعداد زيادي فروشگاه و رستوران متنوع 
در اين مجموعه وجود دارند كه روزانه پذيرای هزاران گردشگر از 
نقاط مختلف دنيا و به ويژه آسياي شرقي هستند. براي رسيدن 
به ارتفاعات گنتينگ مي توان از تله كابين مجموعه اســتفاده 
كرد كه حدود 3/38 كيلومتر طول دارد و بلندترين و سريع ترين 

تله كابين آسياي جنوب شرقي است. سيرك بزرگ گنتينگ، 
نمايشگاه دنياي سنگ ها و نيز امكاناتي بسيار متنوع ديگر در اين 
مجموعه به جذابيت هاي آن مي افزايد. همچنين در اين مجموعه 

دو پارك بازي در فضاي باز و بسته قرار دارد. 

   ايزمايلو، مسكو روسيه
يكي از بهترين، زيباترين و با شــكوه ترين شــهرهاي مقصد 
گردشگري و يكي از بزرگ ترين پايتخت هاي فرهنگي و هنري 

جهان شهر مسكو و سن پترزبورگ است. 
 اين شهر بيش از 600 موزه، 130 سالن تئاتر، 20 سالن كنسرت 

بزرگ، 80 نمايشگاه و گالري نقاشي، 120 سالن سينما و 200 
مركز تفريحي دارد و 3 سيرك دائما در اين شهر در حال اجراي 

نمايش هستند. 
مسكو از نظر امكانات ورزشي داراي 100 استاديوم و ورزشگاه، 
50 استخر شــنا، 200 زمين فوتبال، 35 باشگاه قايقراني، 7 
باشگاه سواركاري، 9 پيست اسكي، 7 باشــگاه شطرنج، 20 
جايگاه ماهيگيري و 13 كلوپ ورزشــي جهانگردي است. در 
اين شهر 120 هتل، 500 رستوران، 600 كافي شاپ، هزاران 
مغازه، 5 فرودگاه، 9 ايستگاه راه آهن و شبكه وسيع مترو براي 
پذيرايي از گردشــگران آمادگي كامل دارنــد. اين مجموعه 

هتل هاي غول پيكر كه در سال 1979 بنا شده اند، متشكل از 
4 ساختمان 30 طبقه با فاصله بسيار نزديك به هم هستند كه 

در محله رومانو واقع شده اند. 
اين 4 ســاختمان آلفا، بتا، وگا و گاما-دلتا نــام دارند كه در 
مجموع 7500 اتاق را در خود جاي داده اند. اين هتل 3 ستاره 
است و فاصله كمي با بســياري از جاذبه هاي توريستي شهر 
مسكو دارد. در حال حاضر شهر مسكو پذيراي گردشگراني از 
اكثر كشورهاي جهان است كه مايل هستند با فرهنگ باستاني 
روســيه، بناهاي تاريخي، كليســاها، كاخ ها، باغ ها، ميادين، 

گنجينه هاي بي نظير و موزه هاي آن آشنا شوند. 

»كسب وكار« بزرگ ترين هتل هاي دنيا از نظر ابعاد را بررسي مي كند

هتل هايي بزرگ تر از عجايب هفت گانه
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سبکزندگي

سليقه انســان ها در طول تاريخ مثل 
مد لباس، كيف و كفش در حال تغيير 
اســت. چاقي و لاغري هم از آن دسته 
شاخص ها هستند كه در طول تاريخ در 
معرض تغيير سليقه واقع شده اند. اگر 
در گذشته هاي دور به سر مي برديم چاقي يكي از شاخص هاي 

سلامت و زيبايي به شمار مي آمد.
 كسي كه چاق و لپ هاي پر خون داشت، يعني حسابي سلامت 
بود و به درد ازدواج و زندگي مي خورد. امــا اين روزها باربي ها 
مد بازار شده اند. كساني كه دارند از شدت لاغري مي شكنند و 
ديگران را هم وسوســه مي كنند كه من را ببينيد، تبعيت كنيد 
و لاغر شــويد كه مد روز چنين اقتضا مي كند. حالا كساني در 
اين شهر هستند كه به هر راهي متوسل مي شوند بلكه بتوانند 
خودشــان را چند كيلو يا چند ســايز لاغر كنند و كساني هم 
هستند كه از اين موضوع سوءاستفاده مي كنند و بازار را مملو از 
داروهاي لاغري تقلبي، غيراستاندارد و گران قيمت كرده اند. با 
اينكه بارها وزارت بهداشت و كارشناسان درباره تبعات استفاده 
از اين داروهاي لاغري هشــدار داده اند، بازار فروش اينترنتي و 
تبليغ ماهواره اي اين داروها داغ اســت و طبع تند چاق ها براي 
لاغري از بين نرفته است! رسول ديناروند، رئيس سازمان غذا و 
دارو چندي پيش اعلام كرده بود: »تبليغات گسترده ماهواره اي 
براي مصرف قرص هاي لاغري هربال اسليمينگ و استقبال مردم 
از اين داروي غيرمجاز، موجب شد كه سال گذشته شاهد مرگ 
 سه نفر به دليل  مصرف اين داروي غيرقانوني در كشور باشيم!«

 قرص لاغري هيچ عوارضي ندارد!
كافي اســت يك روز تعطيل در خانه باشيد و اراده كنيد يكي از 
فيلم هاي دســت چندم را در يكي از كانال هاي ماهواره تماشا 
كنيد، به اندازه زمان فيلم برايتان تبليغ قرص، چســب و چايي 
لاغري مي شــود و آنقدر تكرار مي كنند تا ناخودآگاه جلو آينه 
برويد و نگاهي به خودتان بيندازيــد و بالاخره اضافه وزني پيدا 
كنيد تا بتوانيد از اين قرص هاي تبليغي استفاده كنيد. يكي از 
معروف ترين اين قرص ها »بوتانيكال اســليمينگ« است. براي 
خريد به شــماره اي كه در ماهواره تبليغ كرده اند زنگ مي زنم، 
فروشنده اول مي پرسد: »براي كجا مي خواهي؟« جواب مي دهم 
براي خودم! بي حوصله مي گويد: »يعني براي ايران، افغانستان، 
پاكســتان، براي كجا مي خواهي بخري؟!«تهران را توي دهانم 

مي چرخانم و تحويلش مي دهم. » برايت مي فرستيم.«با ترس 
مي پرسم: اين قرص ها عوارض خاصي ندارد؟چرا آنقدر وزارت 
بهداشت تذكر مي دهد؟! با عصبانيت جواب را توي گوشي تلفن 
پرتاپ مي كند: »نخير خانم! هيچ عوارضي ندارد. عوارض براي 
مدل تقلبي اش است. ما روي جعبه همه چي را حك مي كنيم. 
اين شگرد وزارت بهداشت اســت كه بازار ما را كساد كند! چون 
سودي به آنها نمي دهيم!!!«بعد وزن و قدم را مي پرسد و با يك 
تخمين سر انگشتي جواب مي دهد، براي هر 25 كيلو بايد يك 
بسته كه شــامل 36 قرص اســت مصرف كنيد. شما 75 كيلو 
هســتيد مي خواهيد 50كيلو بشويد، بايد ســه بسته بخريد، 
هر بسته هم 90هزار تومان اســت. در منزل هم با پيك تحويل 
مي دهيم. »ظرف يك ماه ده تا سيزده كيلو لاغر مي شوي. «وقتي 
مي گويم: مگر مي شود بدون عوارض ظرف يك ماه 10 كيلو كم 

كني؟! گوشي را قطع مي كند. 

 عطاري ها پاتوق فروش داروي لاغري!
داروهاي لاغري اسم هاي زيادي دارند و هركدام از فروشنده ها 
داروي ديگــري را تقلبــي و خطرناك مي دانند. بــراي خريد 
داروي »نچرال مكس اســليمينگ«تماس مي گيرم. فروشنده 
انگار سرش خيلي شلوغ است. تلفن پشــت تلفن زنگ مي زند 
و سريع پشت خط توضيح مي دهد و ســفارش مي گيرد. وقتي 
مي گويم: »اين دارو تقلبي نيست؟«ســريع جــواب مي دهد: 
»نــه خانم. قــرص هربــال اســليمينگ تقلبــي و خطرناك 
است!شــما يك بســته از اين داروي مــا را 150هــزار تومان 
تهيه كنيد كه شــامل 50 عدد قرص براي 50 روز اســت، بعد 
5 تا 15 كيلو لاغر مي شــويد. هم از طريق ما مي توانيد بخريد 
 هم برويد به عطاري هــا، چون آنها با ما همــكاري مي كنند!«
عطاري ها در گذشته معناي ديگري را به ذهن متبادر مي كردند. 
زماني كه براي تمدد اعصاب هوس گل گاو زبان و ليمو مي كرديد 
يا دلتان براي يك دمنوش آويشن تنگ مي شد، سري به عطاري 
مي زديد و گياهي را كه خواص دارويي داشت مي خريديد. ولي 
اكنون كار به جايي رسيده است كه بايد از عطاري ها هم ترسيد، 
وقتي محل عرضه دارويي شده اند كه تمام پزشكان و كارشناسان 
تغذيه و وزارت بهداشت مي گويند بلاي جان شده است! اينجا 
يك عطاري در كوچه پس كوچه هاي مركز شــهر است. بزرگ 
روي شيشه نوشته است: »اكســير لاغري، كاهش وزن و سايز 
بدون عوارض«وارد مغازه مي شــوم و از فروشــنده جوان براي 

لاغر شدن كمك مي گيرم. يك قوطي را به دستم مي دهد. روي 
قوطي يك برچسب با اين نوشته به چشــم مي خورد: »داروي 
لاغري كاملا گياهي با متد روز، بدون عوارض!«قيمت اين پودر 
جادويي، بســته اي 30 تا 50 هزار تومان با توجه به سايز جعبه 
اســت. توضيح مي دهد: »اين پودر را از گياهان مختلف درست 
كرده اند، چاي سبز، قهوه، ليمو، زيره و. . . و اثر بسيار خوبي دارد. 
«پودر لاغري، رنگ زرد و عجيبي دارد. توي گوشــم حرف هاي 
يكي از كارشناسان طب ســنتي زنگ مي زند كه چندي پيش 
درباره اين داروها اعلام كرده بود: » در عطاري ها داروهاي درمان 
چاقي، لاغري، به فروش مي رسد كه نه تنها بسياري از اين داروها، 
بي نام و نشاني هستند بلكه بسياري از آنها كه در ماهواره ها تبليغ 
مي شود و داروهاي شــيميايي بوده كه با اضافه كردن گياهاني 
مانند زردچوبه و انيسون تغيير رنگ و تغيير بو داده است. استفاده 

از اين داروها عوارض زيادي به نظام سلامت وارد كرده  و بار مالي 
زيادي را تحميل مي كند. همچنين موجب مي شود كه از باور و 
اقبال مردم سوءاستفاده شود و عدم اطمينان به داروهاي گياهي 
را در افراد جامعه ايجاد كند. «از فروشنده مي پرسم اين پودرها 
خريدار هم دارد؟مي خندد و مي گويد: »يك روز از صبح بيا اينجا 
 تا ببيني خانم ها براي لاغر شدن چه سر و دستي مي شكنند!«

 بكش و لاغرم كن!
چندي ست بي حوصله است. با هر حرفي از كوره در مي رود و داد 
مي زند. هيچ كس حق ندارد با او شوخي كند. كلافه و مضطرب 
است. با رنگ و روي پريده با همه دعوا دارد. وارد هر  ميهماني كه 
مي شود بازار خنده و شوخي شروع مي شــود و هي مي گويند: 
»رژيم هم بد نيست! سهم ما را خورده اي!« و او كلافه به شوخي ها 

با عصبانيت مي خندد. در آشــپزخانه مچش را در حال خوردن 
كپســول و يك پودر ســفيد رنگ مي گيرم! پودري كه از يك 
باشگاه ورزشي، از يك نفر در آنجا خريده و قرصي كه در تبليغات 
ماهواره اي پيدايش كرده است. تا به حال چند صد هزار توماني 
براي لاغر شــدن هزينه كرده. وقتي مي پرســم: چرا؟! با خشم 
ســر تكان مي دهد كه مگر متوجه خنده ها و مسخره كردن ها 
نمي شوي! خودش مي داند داخل پودر اندكي آمفتامين يا همان 
شيشــه وجود دارد و دليل اين كلافگي و اضطرابش را مي داند 
كه ناشي از مصرف همين داروســت. ولي حاضر نيست ورزش 
و اندكي از غذايش كم كند، چون به قول خودش اين روش هم 
زمان بر است و هم زحمت بيشتري دارد. وقتي مي گويم: قرص 
هم خطرناك است؟ شانه بالا مي زند: »مي خواهم لاغر باشم!با 

هر هزينه و قيمتي! بكش و لاغرم كن«

گزارش »كسب و كار« از خريد و فروش داروهاي تقلبي لاغري

بكشولاغرمكن!

تصورش هــم رعشــه بــه جانمان 
مي اندازد و ســرمان گيــج مي رود. 
طناب ها را بــا بســت هاي فلزي به 
هارنس ها وصل مي كند و سطل كف 
را به يك دست و طي شيشه شور را در 
دست ديگر مي گيرد و طبقه طبقه مي شويد و پايين می آيد. 
مي رود تا سياهي هاي اين شــهر دود گرفته را از تن آينه هاي 
شيشه اي آسمانخراش ها بشــويد تا دوباره تصوير شهر بر تن 
آينه ها هويدا شود. در نگاه اول شايد آنچنان حضورشان را در 
شهر نبينيم اما همين كه ســرت را بالا بگيري پيدايشان می 
كنی. زير تيغ آفتاب در گروه هاي دو يا چند نفره روي طناب ها 
به اين طرف و آن طــرف پرواز مي كنند و مي شــويند... اين 
حكايت كساني است كه شغل سخت و پرخطر شست وشوي 
نماي ســاختمان هاي بلند را بر عهده دارند.بايد ســرت را رو 
به آســمان بگيري و پياده روها را يكي بعد از ديگري پشــت 
ســر بگذاري تا ببيني شــان. بالاخره در يكي از برج هاي بلند 
كريمخان مردان طناب ســوار پيدايشــان مي شود. داستان 
كساني كه چنين شغل ســخت و حادثه سازي را براي گذران 
زندگي انتخاب كرده اند شنيدني است. صورت آفتاب سوخته 
و بافت درشت دست هايش مي گويد مدت هاست كه به طناب 
ها آويزان است و مي شويد. مي گويد: آن بالا بايد حواست خيلي 
جمع باشد. وقتي آن بالا هستي اشتباه اول اشتباه آخر است 
و ممكن اســت به قيمت مرگ و از دست رفتن همه چيز تمام 
شــود. وقتي از دوره هاي تخصصي  كه براي ورود به اين رشته 
گذرانده مي پرسم، ادامه مي دهد: دوره كدام است؟ يك سال 
پيش يكي از دوستانم از طريق يك شركت خدماتي اين كار را 
به من معرفي كرد. قبلا كار بنايي انجام مي دادم اما درآمد اين 
كار خيلي بيشتر است. داستان چندان پيچيده اي هم ندارد. 
يك روزكه آمدم به من گفتند بايد طناب ها را به خودم ببندم 
و بروم بالا. وقتي تماشايشان كردم، قدرت چنين كاري را در 
خودم ديدم و  از فردايش كارم را شــروع كردم. اوايل كمتر به  
ارتفاع هاي بالا مي رفتم اما كم كم ترســم ريخت و ديگر برايم 
عادي شده. وقتي با جيب هاي خالي از خانه بيرون مي آيي و 
دربه در دنبال كار مي گردي و پيدا نمي كني بايد دلت را بزني به 
دريا. من در هر ماه 20 روز كار مي كنم. ما براي 10 ساعت كار 
در هر روز 100 هزار تومان دستمزد مي گيريم كه چنين مبلغي 
نسبت به شغل هاي ديگر بيشتر است البته بعضي جاها روزي 
50 يا 70 هزار تومان هم مي دهند يا متري حســاب مي كنند 
كه براي هر متر مربع 1500 تا 2000 تومان اســت البته اين 
قيمت ها نسبي است. بايد ســاختمان را ببينند و با توجه به 
ســختي كار قيمت بدهند. يكي ديگر مي گويد: من مدت ها 
صخره نوردي كار مي كردم. ما را براي دوره هاي شست وشــو 
و خدمات تعمير ســاختمان هاي بلند بدون داربست دعوت 
كردند. هزينه دوره ها خيلي زياد بود. جداي از اينكه شــرايط 
دوره ها چندان مناسب نبود هزينه زيادي هم داشت. در همين 
گيرودار با اين گروه شست وشوي ساختمان آشنا شدم واكنون 
با آنها كار مي كنم. مي گويم ايمني وسايلي كه در اختيار داريد 

چقدر است، جواب مي دهد: مهارت، ايمني مي آورد. بايد سعي 
كني تمركزت را هنگام كار بالا ببــري تا خداي نكرده اتفاقي 
نيفتد. تعداد كساني كه بعد از يك روز تجربه كاري اين شغل 

را رها مي كنند، بسيار زياد است. 
يكي از كارشناسان كار در ارتفاع به »كسب و كار« مي گويد: 
داستان اصلي داشتن يا نداشــتن مدرك كار در ارتفاع است. 
شــركت هايي هســتند كه دوره هاي مربوط به ايــن كار را 
از كشــورهاي پيشــرفته در اين رشــته به ايران مي آورند و 
دوره هايي را در 3 ســطح اوليه متوسط و پيشــرفته برگزار 
مي كنند. تمام كســاني كه در اين شــركت ها مشغول به كار 
مي شــوند دوره ديده هســتند. علاوه بر اين ابزار و امكاناتي 

كه در اختيار آنها قرار مي گيرد از اســتانداردهاي بين المللي 
مربوط به اين رشته عبور كرده اســت. متاسفانه درآمد بالاي 
كار در ارتفاع باعث شــده تعداد كســاني كه بدون تخصص 
وارد اين كار مي شوند، بيشتر شــود. گروه هايي كه به صورت 
آزاد وارد اين شغل شــده اند حتي امكانات اوليه محافظتي را 
رعايت نمي كننــد. حتي كلاه ايمني يا چراغ هاي روشــنايي 
بالاي كلاه را نصب نمي كنند يا ابــزاري مانند ضربه گير براي 
آنها كارايي چنداني ندارد. از طرف ديگر كســي حاضر نيست 
هزينه بالاي دوره هــا را براي گرفتن مدرك شيشه شــوري 
 بپــردازد و در نهايــت بگويــد مــدرك من شيشه شــوري

 است. 

  آموزش كارشناسي كار در ارتفاع با طناب 
اين كارشناس اضافه مي كند: تعداد شركت هايي كه در ايران با 
ارائه استانداردهاي بين المللي اقدام به خدمات دهي مي كنند 
به تعداد انگشتان دست هم نمي رسد. هزينه شركت در سطح 
اول اين دوره ها 850 هزارتومان و دوره دوم و سوم يك ميليون 
و 500 هزار تومان اســت كه متقاضيان بعــد از پايان دوره ها 
بايد 1000 ساعت كاري به صورت آموزشــي فعاليت كنند. 
متقاضياني كه دوره اول را همراه با كارآموزي به پايان برسانند 
مي توانند به استخدام شــركت دربيايند و ساعتي 60 تا 100 

هزارتومان درآمد داشته باشند. 
قيمتي كه اين شــركت ها براي شست وشــوي شيشــه ها و 

نماي ســاختمان هاي بلند ارائه مي دهند براي هر متر مربع 
چيزي حدود 2500 تا 3000 تومان اســت كه بــا توجه به 
ســختي كار اين قيمت تغيير خواهد كرد. كارشــناس يكي 
از ايــن شــركت ها درباره نرخ بــالاي خدمات اين شــركت 
مي گويــد: تجهيــزات و كارشناســان تربيت شــده اي كه 
ما براي اين كار اســتخدام كرده ايم بــا گروه هايي كه بدون 
تخصص ايــن كار را انجام مي دهند بســيار متفاوت اســت؛ 
به طور مثال قيمت طنابي كه كارشناســان ما از آن استفاده 
مي كنند چيزي حــدود يك ميليــون و 500 هــزار تومان 
 اســت كه انواع چيني آن در بازار به قيمــت 30 هزار تومان 

به فروش مي رسد. 

گزارش »كسب و كار« از طناب سواراني كه به شست وشوي ساختمان های بلند مي روند 
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کشاورزي

 »شــرايط واردات 10 نوع ماشين آلات 
كشاورزي مستعمل كشاورزي بر اساس 
تسهيلات جديد گمركي براي كشاورزان 

اعلام شد.« 
اين خبر را روابــط عمومي گمرك ايران 
منتشر كرد. در حالي كه بنيان اقتصاد كشور پس از اعمال تحريم ها و 
بحران اقتصادي در جهان با مشكلات بسياري مواجه است و بزرگان 
نظام بر اجراي اقتصاد مقاومتي تاكيد دارند، تصويب و اجراي چنين 
قوانيني كمي عجيب به نظر مي رسد. در اقتصاد مقاومتي بر استفاده 
از تمامي ظرفيت هاي دولتي و مردمي و همچنين حمايت از توليد 
ملي تاكيد شده است. اين در حالي است كه كشور در زمينه توليد 
انواع تراكتور و كمباين، افزون بر تامين بخــش زيادي از نيازهاي 
داخلي صادرات هم دارد اما واردات ماشين آلات مستعمل و فرسوده 
كشــورهاي اروپايي و آمريكايي چه توجيهي مي تواند در اين برهه 

داشته باشد، پرسشي كه كارشناسان به آن پاسخ داده اند. 

 مخالف تسري يك قانون به ساير بخش ها هستيم
جلالوند، دبير انجمن توليدكنندگان تراكتــور، كمباين و ادوات 
كشاورزي ايران، درباره علت اين تصميم دولت در سال هاي گذشته 
آن هم براي نوع خاصي از كمباين توضيــح داده و مي گويد: » 4 
سال پيش به دليل افزايش قيمت هاي جهاني و موانعي كه بر سر 
راه واردكنندگان قرار داشت، دولت وقت براي كاهش هزينه هاي 
بخش تصميم گرفت تنها نوعي از كمباين هاي تك منظوره مانند 
كمباين پنبه و چغندر كه قيمت هاي بالايي داشــتند و در داخل 
توليد نمي شدند را به صورت دست دوم وارد كند. حال اين قانون 
همچنان ادامه دارد و به ساير محصولات حتي ماشين آلاتي كه در 
داخل ساخته مي شود نيز تسري يافته است.« وي مي افزايد: » بيش 
از 90 درصد ماشين آلات كشاورزي در داخل توسط توليدكنندگان 
كشور ساخته مي شــود بنابراين واردات ماشين هاي مستعمل و 
فرسوده كشورهاي ديگر، نه براي كشاورزان توجيه اقتصادي دارد و 
نه كمكي به اقتصاد كشور مي كند. ما با اين تصميم كاملا مخالفيم 
و اعتراض خود را به مراجع صاحب صلاحيت نيز اعلام كرده ايم.«بر 
اساس آمار و ارقام، بيش از 90 درصد ماشين آلات و ادوات كشاورزي 
در كشور توليد مي شود و حتي شركت هاي خصوصي و نيمه دولتي 
برخي محصولات مازاد بر نياز داخل را صادر مي كنند. اگر قصد دولت 
از واردات ماشين هاي كشاورزي استفاده كشاورزان از تكنولوژي هاي 
روز و وارد كردن فناوري هاي نوين اســت در اين صورت واردات 

ماشين هاي مستعمل و فرسوده خارجي توجيه پذير نيست. اگر 
هم هدفشــان كاهش هزينه هاي بخش كشــاورزي و استفاده از 
ابزار دست دوم و كهنه اســت پس شعار حمايت از توليد ملي چه 
كاربردي مي تواند داشته باشد؟جلال وند، در اين زمينه مي گويد: 
»تسري قانون واردات برخي ماشين هاي مستعمل كشاورزي در 
برهه خاص به ساير بخش ها يك تصميم غيرعلمي و غلط است و 
اصلا نمي دانيم اين قانون در كجا تصويب و سپس ابلاغ مي شود؟ 
بي ترديد سودجويان و منفعت طلباني كه همواره مخالف توليدات 
داخل هستند، در پشت اين ماجرا قرار دارند و از آن سودهاي كلان 

و هنگفت مي برند.«

 تراکتورسازان به تعهداتشان عمل نمي کنند
در حالي كــه دولت بــراي واردات انواع خودروهاي لوكس ســالانه 
ميلياردها دلار ارز تخصيص مي دهد اما براي تامين و تجهيز بخش 
كشــاورزي كه يكي از بنيان هاي شــكل دهنده در اجراي اقتصاد 
مقاومتي است ماشين هاي كهنه و فرسوده كشاورزان خوشبخت اروپا 
و آمريكا را وارد مي كند تا كشاورزان ما از پس مانده هاي تكنولوژي آنان 
سفره هاي مردم را رنگين كنند. پرسش ديگري كه مطرح مي شود اين 
است كه چه دست هايي پشت اين واردات در كارند كه حتي از واردات 
ماشين هاي قراضه نيز سود مي برند؟نامي، عضو هيات مديره انجمن 
توليدكنندگان تراكتور، كمباين و ادوات كشــاورزي ايران اما با نگاه 

فرابخشي به اين قانون، مي گويد: » از نگاه مثبت اگر به اين موضوع 
بنگريم مي توان گفت كه چرخه مكانيزاسيون كشاورزي كشور لنگ 
مي زند و وزارت كشاورزي براي تقويت اين بخش قانون موردنظر را 
تصويب و اجرا كرده است. وقتي شــركت هاي بزرگ تراكتورسازي 
كشور مانند ايران خودرو عملكرد مناســبي ندارند و پس از دريافت 
پول نيز به تعهداتشــان عمل نمي كنند، وزارت جهاد كشاورزي هم 
در قبال بي تعهدي شان بايد چنين تصميمي بگيرد كه بخش بيشتر 
از اين متضرر نشــود.«وي تصريح مي كند: »در جزئيات، اين قانون 
شايد به سود ما نباشــد اما بايد نگرش هاي جزمي و تنگ نظري ها را 
كنار گذاشت و به آينده اين آب و خاك فكر كرد نه به منافع شخصي و 

صنفي. شوربختانه كشاورزي و به ويژه مكانيزاسيون اين بخش همواره 
ميراث دار جزمي نگري و محدوديت هاي اين چنيني بوده است. عده اي 
فكر مي كنند واردات به معناي از بين بردن توليد است. نياز روزافزون 
به مكانيزاسيون در بخش كشاورزي به اندازه اي محسوس است كه با 
واردات ده ها برابري نيز مرتفع نمي شود.«نامي اما واردات ماشين هاي 
مستعمل را درســت نمي داند و مي گويد: »واردكردن ماشين هاي 
فرسوده و كهنه در نگاه نخست كمي نادرســت و غيرعلمي به نظر 
مي رســد اما با توجه به تحريم اقتصادي كشورها و با اين توضيح كه 
شركت هاي بزرگ سازنده ماشين آلات اروپا و آمريكايي، دولتي هستند 

اين تصميم درست به نظر مي رسد.«

»کسب و کار « گزارش می دهد 

ماشین های فرسوده برای مکانیزاسیون کشاورزی!

در ســال هاي اخير بــا آلودگي آب هاي 
ســطحي و روان از طريق فاضلاب های 
صنعتــي و خانگي، توليــد محصولات 
كشــاورزي نيــز در برخــي مناطق با 
آلودگي هايي همراه بوده است. با توجه 
به رشد فزاينده صنايع و جمعيت در كلانشــهرها به ويژه تهران، 
زمين هاي حاصلخيز و دشت هاي مناسب كشاورزي اين مناطق 
)جنوبي( همواره با انواع آلاينده هاي محيطي تهديد شــده است. 
سبزي هاي آلوده تهران سال هاست در صدر موضوع اخبار آلودگي 
محصولات غذايي و كشــاورزي قرار دارد و از سوي كارشناسان به 

بحث گذاشته مي شود. 

   کشت سبزي با آب هاي آلوده به صفر خواهد رسيد
گرچه سازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران، در سال هاي اخير 
تلاش ها و راهكارهايي براي پيشــگيري از آلودگي هاي محيطي 
انجام داده اما اين مشكل همچنان وجود دارد و يكي از دغدغه هاي 
اصلي پايتخت نشينان به شــمار مي رود. محمد موسوي، رئيس 
سازمان جهاد كشاورزي استان تهران، ضمن بيان اقدامات انجام 
شده براي مهار و جلوگيري از سبزي كاري با آب  ها آلوده، از سهم 
15تا 35درصدي فاضلاب در آبياري كشت سبزي استان خبر داده و 
مي گويد: در حال حاضر با برخورد قضايي با كشاورزان خاطي، كشت 
سبزي با آب هاي آلوده از سطح 741هكتار زمين زراعي تهران به 
90هكتار رسيده و اين رقم تا پايان سال به صفر خواهد رسيد. وي 
در نشست مطبوعاتي، در پاسخ به سوال »كسب وكار« در ارتباط با 
طرح جلوگيري از سبزي كاري با فاضلاب، عنوان مي كند: استان 
تهران در مجموع 211هزار هكتار اراضي كشاورزي دارد كه از اين 
مقدار 152هزار هكتار زراعي و بقيه باغي است. سهم فاضلاب هم در 
آبياري اين اراضي 15 تا 35درصد است. به همين دليل براي كنترل 
ســلامت آب و محصول، اقداماتي همچون بررسي هاي ميداني و 
شناسايي مشــكلات اراضي و پايش مســتمر مزارع سبزي با آب 
فاضلاب انجام شده است. همچنين تاكنون 360مورد تذكر اخطار 
شكايتي به كشاورزان خاطي و كارگاه هاي صنفي آلودكننده آب 

كشاورزي ابلاغ شده است. 

   تغيير الگوي کشــت، راهكاري بــراي مهار آلودگي 
محصولات

رئيس سازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران درباره اينكه تغيير 
الگوي كشت و كشت جايگزين در چه مرحله اي قرار دارد، تاكيد 
مي كند: يكي ديگر از راهكارهاي طرح سازمان براي مهار آب هاي 
آلوده اراضي كشاورزي، تغيير نوع كشت است. تاكنون در 450هزار 
هكتار از زمين هايي كه با آب هاي آلوده سبزي و صيفي كاري انجام 
مي شد، كشت علوفه و سبزي غيرتازه جايگزين شده است. در اين 
زمين ها200هزار تن كلزا به عنــوان يكي از مهم ترين محصولات 
تكميل كننده كشت و حدود 15هزار تن گندم از كشاورزان خريداري 
شده است.  وي از ديگر اقدامات انجام شده سازمان جهاد كشاورزي 
استان تهران براي خروج آبياري كشت سبزي با آب هاي فاضلاب، 
جداسازي اين آب ها را از آب سالم عنوان و اضافه مي كند: تاكنون 

5هزار كيلومتر كانال كشي و لوله گذاري و يك كيلومترمربع پوشش 
لوله فاضلاب بر راه اندازي شده است. 2موتور پمپ فاضلاب بر هم از 
روي رودخانه هاي استان جمع آوري و 20هزار هكتار از زمين هاي 
سبزي كاران با آب هاي نامتعارف تخريب و 27واحد صنفي شوينده 

پلمب شده است.
 

   آبياري تحت فشار در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتي
موسوي اساسي ترين اقدام سازمان جهاد كشاورزي استان تهران 
در جهت تحقق اقتصاد مقاومتي را، استفاده از آبياري تحت فشار 
در 10هزار هكتار زمين زراعي استان عنوان كرده و مي افزايد: اين 
طرح با هدف حفظ سفره هاي آب زيرزميني و جلوگيري از برداشت 
بي رويه از ذخاير آبي زيرزميني به اجرا درآمده است. براي اجراي آن 
40درصد اعتبار از منابع استاني و 60درصد از منابع ملي اخذ شده 
اســت. به ازاي هر هكتار آبياري قطره اي 50ميليون ريال، آبياري 
باراني 40 و آبياري كم فشــار 30ميليون ريال كمك بلاعوض به 

كشاورزان اختصاص خواهد يافت. 

   افتتاح 50 طرح با 313ميليارد ريال سرمايه
وي همچنين درباره طرح هاي قابل افتتاح سازمان جهادكشاورزي 
استان تهران مي گويد: ما در اين هفته 50طرح را با 313ميليارد ريال 
سرمايه گذاري به بهره برداري مي رسانيم. از اين حجم سرمايه گذاري 
41درصد سهم دولت به عنوان اعتبارات تملك دارايي است، 27درصد 
سهم تســهيلات بانكي و 32 درصد آورده مجريان طرح است. اين 
طرح ها شــامل راه اندازي 3مرغداري به ظرفيت 130 هزار قطعه، 
5دامداري به ظرفيت حدود هزار رأس، 3 واحد گلخانه به مساحت 
21 هزار مترمربــع، 605 هكتار آبياري تحت فشــار،  20 هزار تن 
ظرفيت صنايع تبديلي و گازسوز كردن 150 واحد توليدي است.  به 
گزارش»كسب وكار« در اين طرح ها بيشترين اشتغال با 1543نفر به 
شهرستان فيروزكوه و بيشترين تعداد طرح به شهرستان ورامين با 
12طرح و بيشترين سرمايه گذاري به شهرستان پيشوا با 102ميليارد 

ريال اختصاص يافته است. 

   کاهش سهم حقابه کشاورزان
وي با بيان اينكه ميزان بارندگي سال جاري در مقايسه با سال گذشته 
و در درازمدت كاهش 20تا 30درصدي داشته است، مي گويد: به دليل 
ارجحيت تامين آب شرب بركشاورزي با وجود احداث سدهاي كرج، 
لار، لتيان و... ميزان آب در اختيار كشاورزان استان تهران از 2ميليارد 
و 880ميليارد مترمكعب در سال 1340 به يك ميليارد و 520ميليون 

مترمكعب در سال 1393 كاهش پيدا كرده است. 
   انتقال آب سدها براي جلوگيري از آلودگي محصولات

با توجه به گزارش عملكرد سازمان جهاد كشاورزي استان تهران 
مبني بر مهار آلودگي محصولات كشاورزي در جنوب استان، اما 

مجلس نشينان نظر مثبتي در اين زمينه ندارند. 
ابراهيم نكو، نماينده تهران در مجلس ضمن ابراز نگراني از وضعيت 
كشاورزي استان به دليل وجود آب هاي آلوده در اراضي جنوبي اين 

استان، تنها راه حل اين مســاله را انتقال آب سدها به اين مناطق 
مي داند و مي افزايد: متاسفانه در اين بحران ما فقط اظهارنظرهاي 
مسئولان را مي شــنويم، غافل از اينكه اين آب هاي آلوده مي تواند 
يك فاجعه به دنبال داشته باشد. اين وعده ها علاج اين درد نيست 
بلكه بايد اين مساله به صورت اضطراري و فوري رسيدگي شود و از 

بين برود.  
وي ادامه مي دهد: در حــال حاضر مهم ترين مســاله اي كه اين 
آلودگي ها را تشديد مي كند، صنايع آلاينده و كارگاه هاي صنفي 
اطراف اراضي كشــاورزي و رودخانه هاســت. برخي از اين صنايع 
آلاينده نظير كارگاه هاي آبكاري فلزات از سمومي استفاده مي كنند 
كه به شدت براي سلامت محصول كشاورزي خطرناك هستند. به 
همين دليل نبايد به كارگاه ها اجازه ساخت در اين محوطه ها را داد 
و در رابطه با كارگاه هاي موجود هم بايد در قالب صحبت با صاحبان 

آنها و توافق سعي بر رفع اين مشكلات شود. 

گزارش»کسب وکار« از عملکرد نهادهاي ناظر بر آب هاي آلوده

زيرآب آبیاري با فاضلاب زده شد
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

راهنماي سفر نوروزي
شما در انتخاب شيوه سفرتان كاملا مختار هستيد كه شيوه سفرتان را تعيين 
كنيد، اينكه به طور شخصي و انفرادي يا از طريق تور و آژانس هاي مسافرتي 
كه خدمات متفاوتي را ارائه مي كنند، مسافرت تان را انجام دهيد. اگر به هر 
دليلي در نظر داريد براي مدتي از محل اقامت تان دور شــويد، به اين نكات 

توجه كنيد. 

قبل از شروع تور نوروز، برنامه تان را تنظيم كنيد
در اين برنامه، مدت زمان مســافرت، مســير دقيق، بودجه سفر، وضعيت 
هواي مقصد، هتل، مســير ســفر و غيره را در طول ســفر شناسايي كنيد. 
 پيش از ترك منزل، يك بار ديگر وســايل مورد نياز در طول سفر را بازبيني 

كنيد. 
 

بودجه سفر نوروز و راهنماي سفر نوروزي
معمولا مهم ترين عامل در انتخاب مقصد، بودجه و ميزان پولي است كه براي 
تعطيلات نوروز و سفرتان اختصاص مي دهيد. اگر به همراه اعضاي خانواده 
خود سالي يك بار به تعطيلاتي درخور و شايسته برويد، قطعا بهتر از چندين 
سفري خواهد بود كه با امكانات محدود و در محيط هاي ناامني سپري شده 
و حســرت فعاليت هاي تفريحي، خوراك هاي لذيذ و خريد را بر دل اعضاي 

خانواده تان مي گذارد. 

قيمت آژانس هاي مسافرتي
اگر از تغييرات قيمت آژانس هاي مسافرتي و هتل ها مطلع باشيد، مي توانيد 
با صرف هزينه كمتر سفر دلچسب تري را تجربه كنيد. آژانس هاي مسافرتي 
تا چند روز پيش از شروع  پرواز تورهاي خود را با بالاترين قيمت ممكن و سود 
به فروش مي رسانند اما اگر صندلي خالي بماند به مرور قيمت تورهاي خود 

را كاهش مي دهند تا جاهاي خالي را پر كنند.
 

انتخاب هتل مناسب
انتخاب هتل مناسب هميشــه يكي از مهم ترين دغدغه ها در طول سفر بوده 
است. چه به تنهايي و چه براي كار سفر كنيد و چه با اعضاي خانواده و به قصد 
تفريح، آسودگي در طول اقامت از اهميت بالايي برخوردار است. از آن جا كه 
هر مسافر داراي نيازهاي مختلفي است، هنگام انتخاب هتل بايد اولويت ها از 
پيش مشخص شوند. پس بهتر است پيش از سفر بدانيد كداميك از اقامتگاه ها 
 مورد نيازتان اســت و چه ميزان از بودجه ســفرتان را بايد به آن اختصاص

 دهيد. 

آگاهي

پول پرقدرت چيست؟
پول پرقــدرت يا همــان پايه پولــي عبارت 
اســت از پولي كه مســتقيما توســط بانك 
مركــزي بــه وجــود مي آيــد و ايــن پول 
 شــامل مــوارد ترازنامــه بانــك مركــزي

 مي شود. 
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، پس از 
مبادله پاياپاي دوره اي به وجود آمد كه در آن 
فلزات قيمتي مثل طلا، نقش واسطه مبادله را 
بازي مي كردند، امــا كم كم به دلايل مختلف 
مردم طلاهاي شــان را نزد صرافي ها گذاشته 
و به جــاي آن طلاها، برگه رســيد دريافت 
مي كردند و اين برگه را در مبــادلات به كار 

مي بردند.
تدريجا دولت جاي ايــن صرافي ها را گرفت 
و خودش بــه مردم رســيد طلاي شــان را 
مــي داد. اين به ايــن معني بود كــه معادل 
 طلايــي كــه در خزانــه بــود، اســكناس 

چاپ مي شد.
 دولت ها از ايــن به بعد، معــادل درصدي از 
اسكناس منتشــره، طلا نگهداري مي كردند. 
چيزهاي ديگــري هم جاي طلا بــه عنوان 
پشــتوانه پول نگهــداري شــدند، ازجمله 
»طلب هاي بانك مركزي از دولت«، »ذخاير 
ارزي بانك مركزي« و همچنين »طلب هاي 
بانك مركزي از بانك هاي تجاري و دارايي هاي 

فيزيكي بانك مركزي.«
پول پرقدرت پولي اســت كــه بانك مركزي 
از اين چهــار طريق ايجاد مي كنــد، يعني يا 
طلا مي خرد و پولش را به معدن كار يا دولت 
يا ... مي دهد. يــا ارز مي خــرد و پولش را به 
صادر كننده و ديگر كساني كه ارز مي فروشند، 
مي دهــد. يا به دولــت قرض مي دهــد يا به 
بانك ها قــرض مي دهد يا زميــن مي خرد و 
ســاختمان براي خودش مي ســازد، اما چرا 
به اين پــول مي گوييم پــول قدرتمند؟ زيرا 
اين پول هنگامي كه به بازار وارد مي شــود، 
با مكانيســم ضريــب فزاينده، چنــد برابر 
خودش را ايجــاد مي كند و اين امــر هم به 
 علت وجود مكانيسم حســاب هاي جاري و

 پس انداز است. 

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

مديران بــراي انتقال عقايد، احساســات و 
همچنين تاثير گذاشــتن بــر ديگران، 
الزام به برقــراري ارتبــاط دارند. بدون 
 يك ارتباط خــوب، كار گروهي غيرممكن 

خواهد بود.
 اگر در احساســات و نظريه ها مشــاركت 
نكنيــم، هر كــدام مثــل افــراد منزوي 

كار خواهيــم كــرد و هر فرد مجبور اســت 
بدون اينكه تاثيــري روي ديگــري بگذارد 

 يــا از فرد ديگــري كمــك بگيــرد، راه خود 
را طي كند. 

نظر به اينكه شما به عنوان مدير مسئوليت گروهي 
از افراد را بر عهده داريد، ايجاد روشي براي برقراري 

ارتباط بايد جزيي از وظايف شــما باشد.  نياز 
داريد با اعضاي گروه خود ارتباط داشته 
باشيد. همچنين لازم است آنها را تشويق 
كنيد تــا عقايد و احساســات خود را با 
يكديگر در ميان بگذارند. در ضمن بايد با 
افراد زيادي در داخل يا خارج از ســازمان 
 ارتباط برقــرار كنيد. ارتبــاط يك فرايند
 دو طرفه است. شــما فقط فرستنده پيام به 
ساير مردم نيستيد، بلكه دريافت كننده پيام 

آنها نيز هستيد. 
دوره آموزش مهارت هاي ارتباطي مي تواند شما را 
در توسعه مهارت هاي ارتباطي كمك شاياني كند. 
@PracticalManagement

مهارت هاي ارتباطي خـــــــــــود را تقويت كنيد

سندروم عمل گرايي نمايشي و دروازه بان نگون بخت
فرض كنيد شما دروازه بان يك تيم فوتبال هستيد و اكنون پنالتي شده است و شما 
بايد در برابر ضربه پنالتي قرار بگيريد. در ضمن مي دانيد شانس اينكه توپ به چپ، 
راست يا وسط زده شود، هر كدام ۳۳ درصد است. شما به كدام سمت خواهيد پريد؟ 

چند درصد امكان دارد كه شما در وسط دروازه بمانيد؟
اصولا چرا در اغلب موارد دروازه بان به سمت چپ يا راست مي پرد و در واقع فقط 
از ۶۶ درصد دروازه دفاع مي كند؟ شما تا حالا چند دروازه بان را ديده ايد كه وسط 
دروازه بمانند؟ احتمالا حداكثر يك يا دوتا، اما موضوع چيست؟ با اينكه شما به 
عنوان دروازه بان مي دانيد كه ۳۳ درصد ممكن است توپ به وسط زده شود، اما 
 اينكه وسط دروازه بايستيد، كاري نكنيد و توپ گل شود، خيلي ترسناك است.
 در واقع شما به عنوان يك دروازه بان ترجيح مي دهيد يك كاري بكنيد، حتي اگر 

آن كار الزاما درست نباشد. 
 يك لحظه تصور كنيد كه دروازه بان تيم محبوب تــان در مقابل يك ضربه پنالتي

 ۱. شــيرجه بزند و گل بخورد ۲. بايســتد و گل بخورد. احتمالا درباره مورد ۲ او را 
سرزنش مي كنيد، در حالي كه از نظر منطقي اين دو مورد هيچ فرقي ندارد و او گل 
خورده است. به اين اتفاق »خطاي عمل« يا »عمل گرايي نمايشي« گفته مي شود. 
همين رفتار را در برخي سرمايه گذاران بورس مي بينيم. وقتي نمي توانند تحليل 
درستي انجام دهند، نمي توانند كاري نكنند و ترجيح مي دهند حتي شانسي يك 

معامله انجام دهند. 

تحليل و تجويز راهبردي
براي ما گفتن اينكه نمي دانم خيلي سخت است. همچنين براي ما اينكه بگوييم 
فعلا نبايد دست به كاري زد و بايد منتظر ماند نيز بسيار سخت است. بگذاريد بيشتر 
توضيح دهم: فكرش را بكنيد موضوعي رخ مي دهد و هيات مديره شما را به عنوان 
مديرعامل فراخوانده است و از شما مي پرسد با توجه به كاهش قيمت ها و ضرري 
كه متحمل شده ايم، چه بايد كرد؟ و شما مي گوييد هيچ كاري نبايد كرد. دقيقا 
همين موقعيتي كه ما هستيم، بهترين موقعيت است. جو رواني بسيار سنگيني عليه 
شما شكل خواهد گرفت. شما به بي عملي و بي خيالي متهم خواهيد شد. )با اينكه 
تصميم شما مبتني بر يك تحليل دقيق است كه هر گونه تغييري باعث افزايش زيان 
خواهد شد.(خود را در يك موقعيت ديگر قرار دهيد؛ متوجه شده ايد كه فرزند شما، 
از مواد مخدر يا محرك استفاده كرده است. خانواده اكنون منتظر واكنش شماست. 
همه فكر مي كنند كه بايد كاري كنيد، اما شما موقعيت را عقلايي )و نه هيجاني( 
بررسي و تحليل كرده ايد و به اين نتيجه رسيده ايد كه تا يك ماه آينده نبايد هيچ 
كاري انجام دهيد. در خانواده جو عليه شما سنگين خواهد شد. شما به بي مبالاتي 
و سست عنصري متهم خواهيد شــد. يا ممكن است يك كشور عليه شما قوانين 
محدوديت آفرين تصويب كرده باشد، شما به عنوان رئيس جمهور يا ... مجبوريد 
به خاطر همان جو سنگين كاري كنيد، حتي اگر در عميق ترين لايه هاي وجودي 
خودتان به اين تحليل رسيده باشيد كه نبايد كاري كرد. اين مثال ها را زدم تا يك 
نكته مهم را بگويم: در كتاب هاي موفقيت و روانشناسي مي نويسند كه اقدام، شجاعت 
مي خواهد. من مي خواهم بگويم كه شجاعت اقدام نكردن )در زماني كه اقدام نكردن، 
منطقي تر است( بسيار مهم تر است. اگر مي خواهيد روي اراده خودتان كار كنيد، 
هر دو اراده را تقويت كنيد: هم اراده اقدام و هم اراده عدم اقدام با وجود جو سنگين. 

گاهي اقدام نكردن، بهترين اقدام است. 
 )@Dr_Lashkarbolouki( تحليل راهبردي از شبكه استراتژيست
)@financialgenius( براساس نوشته اي از نبوغ مالي

استراتژيست

ممكن است ادعا كنيد هميشه تعداد افرادي كه هوش متوسط دارند 
بيشتر است، در حالي كه واقعيت اين است كه اين افراد صرفا صداي 
بلندتري دارند. افراد بسيار باهوش ذكاوت خودشان را به رخ ديگران 
نمي كشند، چراكه هوش زيادشان به نظرشان طبيعي مي آيد و تنها 
تلاش شان اين است كه بدون جلب توجه آزادانه زندگي كنند. شايد 
شما اسم اين را تواضع يا سادگي و اخلاق نيك بگذاريد، اما اين افراد در 
حالت عادي كاملا متوسط و معمولي به نظر مي آيند تا يك روز ناگهان 
شما را با جرقه اي از هوش شان حيرت زده مي كنند. در اين مقاله با 9 

ويژگي رفتاري آدم هاي باهوش آشنا مي شويد. 

۱. جغد شب هستند
تحقيقات نشان داده است افرادي كه شب را تا ديروقت بيدار مي مانند 
و به كارهاي شان مي رسند و در واقع شب ها بيشترين ميزان كار مفيد 
را دارند، نسبت به افراد سحرخيز داراي آي كيوي بالاتري هستند. البته 
بايد گفت كه بيدار ماندن تا نيمه هاي شب، في نفسه شما را آدم باهوشي 
نمي كند. اين افراد براي شان راحت تر است كه شب ها بيدار بمانند و به 
وبگردي، مطالعه و يادگيري مطالب جديد بپردازند چون اين يادگيري ها 
در پشت صحنه اتفاق مي افتد، دانش و مهارت هاي شان معمولا براي 

ديگران عجيب است. 

۲. ساكت هستند
همه فكر مي كنند آدم هاي ساكت درونگرا هستند و به لحاظ روابط 
اجتماعي ضعيف عمل مي كنند. اين هميشه صحيح نيست. نمي توان 
گفت كه همه آدم هاي ساكت باهوشــند، بلكه افراد باهوش سعي 
مي كنند اگر موقعيتش فراهم باشد، گوشه اي ساكت بنشينند. اين 
افراد به حرف هايي كه زده شده، گوش مي دهند، فكر مي كنند و خود را 
براي پاسخ آماده مي كنند و هميشه سكوت را به گفتگوهاي بي هدف 

ترجيح مي دهند. 

۳. از مشكلات شان فرار نمي كنند
يك فرد باهوش اجازه نمي دهد مشكلات فراواني كه در زندگي اش 

وجود دارد، او را شكست دهد. او پيش از اينكه مشكلاتش از كنترل 
خارج شوند، آنها را اولويت بندي كرده و با آنها دست و پنجه نرم مي كند. 
اگر شما به راحتي با مشكلات تان مواجه مي شويد، چالش هاي زندگي 
را با آغوش باز مي پذيريد و هميشه روي لبه حاشيه امن زندگي حركت 

مي كنيد، به نظر مي آيد بسيار آدم باهوشي هستيد. 

۴. دوستان  باهوش و خلاقي دارند
دوســتاني كه در كنار خود داريد هميشه نشــان دهنده بخشي از 
شخصيت شما هستند. افرادي كه هوش اســتثنايي دارند، دايره 
دوستان شــان را هم از بين افراد باهوش، فرهيخته و خلاق انتخاب 
مي كنند. هميشه استثناهايي هم بر اين امر وجود دارد، اما اگر ۸۰ درصد 
از آدم هاي زندگي تان آدم هاي باهوش و جالبي هستند، احتمال مي رود 

كه شما هم جزو دسته افراد باهوش قرار بگيريد. 

۵. براي كامل شدن تلاش مي كنند
هوش فراوان را نمي توان از ظاهر فرد يا صرفا صحبت هايش دريافت، 
بلكه مي توان آن را در اينكه اين افراد چگونه با خود رفتار مي كنند، 
جســت. افراد باهوش هميشــه به دنبال تكامل هستند، به همين 
دليل اســت كه هر بار كه آنها را ملاقات مي كنيد متوجه تغييرات و 
پيشرفت هاي كوچكي در آنها مي شويد. اين ذهنيت كمال گرا در تمام 
جنبه هاي زندگي افراد باهوش خود را نشان مي  دهد؛ در ظاهرشان كه 
سعي مي كنند هميشه در بهترين حالت خود باشند؛ تلاش براي اينكه 
فن بيان خوبي داشته باشند يا اينكه ساعت ها تمرين مي كنند تا در 

گلف يا پرتاب دارت بهتر شوند.
 

۶. از خود انتقاد مي كنند
همه ما همه جا افراد خودشيفته اي را مي بينيم كه مرتب درباره اينكه 
چقدر خوب هستند به خودشــان و ديگران دروغ مي گويند. پس 
اگر در اين بين فردي را ببينيم كه انتقادپذير اســت و مرتبا خودش 
را نقد مي كند، نفس راحتي مي كشيم. همين امر كه فردي به دنبال 
فخرفروشي و تحت تاثير قرار دادن ديگران نيست و پيوسته به دنبال 

عيب هاي خود و اصلاح كردن آنهاست، هوش او را نشان مي دهد. 

۷. دوست دارند مطلع باشند
افراد باهوش هميشه از تازه ترين خبرها در زمينه هاي مختلف آگاهند و 
هميشه در پي افزايش ذره به ذره آن هستند. اخبار داخلي و خارجي را 
دنبال كرده  و تلاش مي كنند ياد بگيرند براي بهبود مسائلي كه مستقيما 
به زندگي شان مربوط اســت، چه قدمي بردارند. هدف هميشگي 
اين افراد يادگيري چيزهاي جديد، جمع كردن اطلاعات و افزايش 
مهارت هاي شان است. آنها هيچ وقت بيكار نمي نشينند و هميشه راهي 

براي مشغول بودن خود پيدا مي كنند. 

۸. پيوسته مشغول انجام كارهاي مختلف هستند
يك شاخص خوب براي شــناختن فرد باهوش اين است كه هميشه 
به طور همزمان مشغول انجام چند پروژه و فعاليت است.اين افراد  زبان 
انگليسي شان را تقويت مي  كنند، دستورالعمل تعمير شيرآب خانه 
را مي خوانند، كلاس ورزش  مي روند، دستور پخت غذاهاي جديد را 
ياد مي گيرند يا مشغول گردآوري كتاب هاي مربوط به معماري قرون 
وسطي هستند. درحالي كه بسياري از افراد دوست دارند شغلي داشته 
باشند، افراد باهوش درپي پر كردن وقت آزادشان با فعاليت هاي مفيدي 

هستند كه آنها را در مسير پيشرفت و يادگيري قرار دهد. 

9. سوال هاي بجا مي پرسند
وقتي با فرد باهوشي صحبت مي كنيد او مدام وسط حرف شما نمي پرد و با 
سروصداي زياد سعي نمي كند مكالمه را به تنهايي به دست گيرد. افراد باهوش 
معمولا به آرامي گوش مي دهند و ممكن است لحظاتي براي فكر كردن به آنچه 
شما گفته ايد، سكوت كنند اما در جاي صحيح سوالي مي پرسند كه دقيقا در 
جاي درست پرسيده شده است. به شما مشاوره هاي مفيدي مي دهند يا 
مسير مكالمه را به سمتي مي برند كه خودتان به نتيجه مطلوب برسيد. اگر 
دوستان تان از هم صحبتي با شما لذت مي برند و به شما گفته اند كه شنونده 

خوبي هستيد، شما احتمالا بهترين و باهوش ترين دوست آنها بوده ايد. 
lifehack :برگرفته از

9  ويژگي رفتاري
آدم هاي باهوش


